
Úvod do roku 2014
Z hlediska  celorepublikového se  jako první  označení  roku  2014 nabízí  slovo  volební.  Vždyť  v
průběhu jediného roku se mohli občané České republiky zúčastnit hned trojích voleb. Nejprve to
byly v květnu volby do Evropského parlamentu a na podzim pak volby do zastupitelstev obcí a
následně volby do Senátu Parlamentu ČR. 

Volby do Evropského parlamentu konané ve dnech 23.–24. 5. 2014
Ve volbách do Evropského parlamentu mohli občané vybírat z 39 politických subjektů (viz přílohy).
Účast voličů dosáhla v naší obci téměř hranici 25 %, což je asi o 7 % víc, než byl celorepublikový 
průměr. Celkové výsledky za Mokrou-Horákov vypadaly následovně:
1. ČSSD 19,81 % hlasů
2. ANO 2011 15,77
3. KDU-ČSL 14,86
4. KSČM 9,54
5. TOP 09 a STAN 8,62
6. ODS 6,78

Volby do zastupitelstev obcí 10. 10.–11. 10. 2014
Soudě podle počtu kandidátních listin a jmen kadidátů by se dalo říci, že zájem o fungování obce
Mokrá-Horákov je velký. Tentokrát zájemci o post zastupitele obce sestavili celkem 7 kandidátních
listin  (4  strany  –  KDU-ČSL,  ODS,  KSČM a ČSSD,  jedno politické  hnutí  –  ANO 2011 a  dvě
sdružení nezávislých kandidátů –  Změna a Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov).
S výjimkou ANO 2011 a ODS měly všechny kandidátky plný počet členů, tedy 15. ODS sestavila
listinu s 11 kandidáty, Ano 2011 s osmi. Celkem kandidovalo na funkci zastupitele obce 94 občanů,
což je ve srovnání s rokem 2010 o 12 lidí méně. 
Co se týká úrovně předvolebních materiálů, jejich úroveň byla obdobná. Podobně jako v případě
předcházejících  komunálních  voleb  jednotlivé  strany  a  sdružení  využily  k  propagaci  svých
volebních programů i obecních vývěsek,  popř.  oslovily své voliče prostřednictvím letáků,  které
obdržela každá domácnost. 
V té souvislosti je třeba zmínit i jistou okolnost předvolebního boje komunálních voleb 2014, a to,
že kromě propagačních materiálů obdržely domácnosti také kopii článku z MF Dnes, který se týkal
kandidátní listiny sdružení nezávislých kandidátů s názvem Změna a zejména jejího lídra paní
Bronislavy  Častkové.  Článek  zcela  otevřeně  popisuje  zvláštní  praktiky,  které  paní  Častková
uplatňovala nejen jako vedoucí Stavebního úřadu v Pozořicích,  ale i  při  sestavování nezávislé
kandidátky jak v roce 2010, tak i v roce 2014. Viz přílohy.
Ohledně programů jednotlivých stran a sdružení se dá říci, že se v mnohém shodovaly a lišily se
jen v jednotlivostech. Většina stran a sdružení slibovala ve svých programech transparentnost při
nakládání s obecními prostředky (odprodeje, pronájmy...), péči o stávající obecní majetek, údržbu
a budování dětských hřišť, zvýšení kapacity mateřské školy, zvýšení bezpečnosti v obci, budování
chybějících komunikací a zlepšení jejich zimní údržby, podporu kultury a sportu. Kromě obecných
formulací obsahovaly programy i zcela konkrétní návrhy (např.  oprava bazénu v ZŠ Mokrá či
přesun stavebního úřadu do Mokré).
Celková volební účast voličů v naší obci činila cca 52 %, což je zhruba o 9 % méně  než v roce
2010. Již tradičně se volilo ve třech okrscích (Mokrá – dědina, Mokrá- sídliště, Horákov)

Výsledky komunálních voleb 2014
1. ČSSD 33 % hlasů, 6 mandátů
2. Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov cca 25  % hlasů, 4 mandáty
3. KDU-ČSL         15, 38 % hlasů, 2 mandáty
4. ODS        10, 96 % hlasů, 1 mandát
5. KSČM         8, 33 % hlasů, 1 mandát
6. Změna        5,94 % hlasů, 1 mandát
7. ANO 2011       8, 35 % hlasů, 0 mandátů
Bližší informace ohledně výsledků voleb v jednotlivých okrscích viz přílohy. 
Oproti volbám v roce 2010 upevnila své pozice ČSSD, která získala o 2 mandáty více, ODS ztratila
dvě místa v zastupitelstvu a Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov přišlo o jeden
mandát. KSČM udržela post jednoho poslance a KDU-ČSL posílilo o jednoho zastupitele. 

Složení zastupitelstva po komunálních volbách 2014
1. Miroslav Barták ČSSD, člen rady
2. Ing. Vlastimil Boudný KSČM, předseda kontrolního výboru
3. Jaroslav Divácký Změna, člen zastupitelstva
4. Oldřich Drápal Sdruž. nezáv.  kandidátů, člen rady, předseda sport. komise



5. Ludislav Harašta ČSSD, člen zastupitelstva
6. Petr Horáček ČSSD, člen zastupitelstva
7. Michal Janků Sdruž. nezávislých kandidátů, místostarosta
8. Martina Klinkovská ČSSD, předsedkyně kulturní komise
9. Ing. Tomáš Koutný KDU-ČSL, člen rady
10. PaedDr. Eliška Rotreklová KDU-ČSL, předsedkyně sociální komise
11. Aleš Ryšánek ČSSD, starosta
12. Ing. Kateřina Rubínová ODS, členka stavební komise
13. Ing. Monika Skotalová Sdruž. nezávislých kandidátů, členka ekologické komise
14. Ing. Barbora Švehlová Sdruž. nezávisl.  kandidátů, předsedkyně dopravní komise
15. Mgr. Martin Vojtěch ČSSD, předseda finančního výboru

Volby do Senátu Parlamentu České republiky
Co se týká voleb do Senátu Parlamentu České republiky,  spadá Mokrá-Horákov do volebního
obvodu Vyškov.  V rámci  tohoto obvodu kandidovalo v roce 2014 na post  senátora celkem pět
uchazečů,  jež  oslovili  případné  voliče  v  naší  obci  povětšinou  prostřednictním  propagačních
materiálů, které občané obdrželi do svých schránek. Pouze kandidát za ČSSD zavítal do Mokré-
Horákova  a  okolních  obcí  na  krátké  setkání  s  občany,  jež  se  uskutečnilo  26.  9.  2014  před
restaurací  U Zbojníka. I  když účast  občanů na tomto předvolebním setkání byla nízká,  faktem
zůstává, že nakonec to byl Ivo Bárek, který získal ve volebním obvodu Vyškov senátorské křeslo. 

1. kolo voleb do senátu proběhlo souběžně s těmi komunálními ve dnech 10. až 11. října 2014 
a účastnilo se ho celkem 42 % občanů, což je zhruba o 10 % méně než při výběru do zastupitelstva
obce. 
Výsledky 1. kola  voleb do Senátu Parlamentu ČR konaného 10. 10. –11. 10. 2014
1. místo Ivo Bárek ČSSD 277 hlasů
2. místo Pavel Zůna ANO 2011 226 hlasů
3. místo Zdeněk Šigut TOP 09 a Starostové 137 hlasů
4. místo Roman Celý KDU-ČSL 136 hlasů
5. místo Zdeněk Koudelka KSČM 89 hlasů

Výsledky 2. kola voleb do Senátu Parlamentu ČR konaného 17.–18. 10. 2014
Druhého kola senátních voleb se v Mokré-Horákově zúčastnilo pouze 18 % oprávněných voličů.
Ze dvou kandidátů, kteří vzešli jako vítězové z prvního kola v rámci okrsku Vyškov, vybírali voliči
naší obce následovně:
1. místo Ivo Bárek ČSSD 226 hlasů
2. místo Roman Celý KDU-ČSL 174 hlasů

1. kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady a komisí,
OÚ

Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2014
V průběhu roku 2014 se uskutečnilo celkem 10 jednání Obecního zastupitelstva Mokré-Horákova.
Sedm z nich (21. – 27. jednání) spadalo ještě do volebního období 2010–2014. Koncem listopadu
se pak konalo ustavující zasedání nového zastupitelstva a do konce roku byla ještě svolána dvě
veřejná jednání.

21. veřejné jednání OZ Mokrá-Horákov 4. 2. 2014
22. 6. 3. 2014
23. 3. 4. 2014
24. 27. 5. 2014
25. 19. 6. 2014
26. 31. 7. 2014
27. 30. 9. 2014
Ustavující zasedání OZ Mokrá-Horákov ve vol. období 2014-2018 20. 11. 2014
1. veřejné jednání
2.

2. 12. 2014
16. 12. 2014



Rozpočet Mokré- Horákova v roce 2014

Příjmy Plánované Po rozp. opatř.
00       Daně, poplatky, dotace, příspěv. na žáky-Vel.        26 000 000            29 850 300 
00      Dotace na ÚP na VPP, pomník padl. hasiči, kompost.                           2 243 400
00       Dotace volby                   58 500
2119    Lom – těžba             750 000              1 002 000
2219    Chodníky                     7 000
2321    Odvádění a čištění odpadních vod                 4 000                     4 000
3113    ZŠ – dar rodičů                 135 000
3314    Ob. knihovna + fin. dar + přepl. za energ.               25 000                   25 000
3319   Kulturní vystoupení + dar z ČMC               40 000                 175 000
3341    Hlášení místním rozhlasem                2  700                     4 300 
3349    Inzerce ve Zpravodaji                 7 000                     7 000
3392    Kulturní dům               40 000                   40 000
3399    SPZO – ples, příj. z hodů, dar ČMC               46 000                 145 000 
3412   Sportovmí zažízení v majetku obce               31 200                   38 200
3429   MDD – dar, Senior klub – dar ČMC                   20 000
3612    Nájem z bytů (prodej bytů)             520 000                 545 000
3613    Nebytové prostory, dopl. služeb             630 000                 680 000
3635    Územní plán                   20 000
3639    Pronájem a prodej pozemků, služ.          1 090 000                 296 000    
3722    PDO – sběrný dvůr               30 000                   60 000
3725   Eko-kom (tříděný odpad)             150 000                 177 000
3745   VZ                     3 000
4351   Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů             865 000                 905 000
5512    Hasiči – dar, přepl. za energ.                  110 000
6171    Obecní úřad               16 000                   31 000 
6310    Úroky, dividendy, fin. operace               25 000                   25 000
Tř. 8 financování                 888 000
Celkem        30 267 900            37 495 700

Výdaje    Plánované     Po rozp. opatř.
1032    Lesy – pěstební činnost               15 000                   15 000
1036    Činnost lesního hospodáře               15 000                   15 000
2212    Silnice          2 500 000                 500 000
2219    Chodníky u ZŠ          2 000 000              2 973 000
2221    Dopravní obslužnost             300 000                 258 900
2310    Pitná voda             500 000                 323 000
2321    Odvádění a čištění odpadních vod          3 300 000              3 405 000
3111    MŠ – provoz          1 050 000             1 078 000
           MŠ – oprava budovy               50 000                  50 000
           MŠ – spoluúčast k dotaci na zahradu (proj.)                   30 000
3113    ZŠ – provoz, interaktiví tabule, učitel          2 750 000              3 028 800
            ZŠ – opravy, podlaha v tělocvičně, záv.
            zpráva zateplení

                            2 300

3231    ZUŠ               60 000                   88 100
3314    Obecní knihovna + Mediatéka             750 000                 820 000
3319    Kronika, kulturní vystoupení               40 000                 235 000
3326    Obnova hodnot kult. a hist. povědomí               50 000                 360 000
3341    Rozhlas a televize               40 000                 123 700
3349    Zpravodaj             150 000                 146 300
3392    Kulturní dům             250 000                 375 000
3399    Záležitosti kultury a církví (SPOZ)             600 000                 620 000
3412    Hřiště u ZŠ, koupaliště, šatny FC, výměna
           kotle v šatnách

            850 000              1 451 000

3419    TV             500 000                 500 000
3421    Činnost dětí a mládeže (Junák), dět. hřiště,
            Dětský koutek v Horákově - dotace 

            200 000
                929 000



3429    Senior kluby+spolky (Český svaz včelařů)               90 000                 135 000   
3612    Bytové hospodářství             200 000                 315 000
3613    Nebytové prostory             500 000                 646 000 
3631    Veřejné osvětlení, výměna sloupů na sídlišti             500 000                 950 000
3635    Územní plán             100 000                 200 000
3636    Územní rozvoj - mikroregion               40 800                   84 700
3639    Veřejně prospěšné práce, dotace z ÚP, pozemky          2 700 000              3 388 000
3721    Nebezpečné odpady               29 900                  29 900
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr          1 700 000              1 500 000
3725    Tříděný odpad             400 000              2 350 000   
3745    Veřejná zeleň, kompostéry             400 000                 405 000
4351    Pečovatelská služba +DPS             900 000                 950 000
5311    Bezpečnost a veř. pořádek             100 000                 200 000
5512    Hasiči             340 000                 563 000
6112    OZ          1 500 000              1 650 000
6115    Volby ZO, senát                   83 000  
6117    Volby do EU                   65 500
6171    OÚ          3 800 000              4 950 500
6310    Výdaje z fin. operací               20 000                   20 000
6320    Pojištění majetku obce             105 000                 105 000
6330   Převody vl. fondům - SF             140 000                 184 000
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO             700 000              1 361 800    
6402    Finanční vypořádání minulých let               32 200                   32 200
Celkem        30 267 900            37 495 700 

Největší investiční akce roku 2014
Dokončené investice
1. Parkoviště u Základní školy Mokrá 
– celkově si akce vyžádala cca 1 850 tisíc Kč, cca 30 parkovacích míst bylo dokončeno začátkem
školního  roku,  jednalo  se  o  nejnákladnější  investici  roku  2014,  parkoviště  bylo  doplněno  o
osvětlení a kamerový systém.

2. Dětský koutek na hřišti v Horákově 
– celkové náklady – cca 856 tis. Kč, z toho obec získala 200 tis. Kč jako dotaci 
Výstavbou  dětského  hřiště  zastupitelstvo  plnilo  jeden  z  bodů  svého  programového  prohlášení.
Hřiště se skládá z několika dřevěných prvků (modřínové dřevo), které jsou usazeny do štěrkového
lože. 

3. Zakoupení štěpkovače 
– cca 536 tis. Kč, dotace cca 480 tis. Kč

4. Zakoupení osobního automobilu Škoda Yeti 
– cca 500 tis. Kč

5. Rekonstrukce pomníku padlým v 1. a 2. světové válce – celkové náklady cca 300 tis. Kč, z toho
150 tis. dotace, nejprve obec z vlastních prostředků opravila plůtek okolo pomníku a následně byl
koncem roku díky dotaci opraven celý pomník.
Na podzim roku 2014 vedení obce získalo dotaci na opravu přes 90 let starého pomníku z rozpočtu
Jihomoravského kraje ve výši 150 tisíc Kč. Zub času se podepsal nejen na podstavci a soše z roku
1923, ale také na žulových deskách, zlaceném písmu a fotografiích z roku 1946. Pro restauraci
pomníku vybrala obec akademického sochaře Petra Roztočila, který vyčistil povrch soklu a sochy,
kámen napustil zpevňující látkou a chybějící části žuly i pískovce (trnovou korunu, helmu, hlavu
vojáka  i  části  drapérie)  doplnil  umělým  kamenem.  Žulové  desky  byly  částečně  doplněny  a
přeleštěny,  písmo znovu přezlaceno plátkovým zlatem. Některé fotografie musely být  zhotoveny
jako kopie původních, popř. digitálně doplněny grafikem. 

Další investiční akce roku 2014
- odkoupení pozemků na sídlišti od ČMC, a.s. (pozemky pod bytovými domy, popř. travnaté

plochy) – 112 534 Kč



- změna č. 4 územního plánu obce – 98 650 Kč
- zakoupení ojetého nákladního vozu Škoda CAS 25  - 74 tis. Kč
- hasičské auto Avia (dar z ČMC) – 65 850 Kč
- kamerový systém v Mokré na sídlišti – cca 35 tis. Kč
- rekonstrukce veřejného osvětlení v Líchách – cca 45 tis. Kč

Nedokončené investice
1. Úprava suterénu budovy OÚ Mokrá-Horákov pro potřeby stavebního úřadu – 225 tis. Kč

2. Příprava výstavby chodníku u zdravotního střediska, zpomalovací prahy – 133 tis. Kč

3. Rekonstrukce bytu v kulturním domě v Horákově – cca 76 tis. Kč
+ rekonstrukce přízemí KD v Horákově (dvůr) – cca 24 tis. Kč

4. Rekonstrukce návsi v Horákově (úprava dětského koutku) – cca 98 tis. Kč

5. Kamerový systém na parkovišti u Základní školy Mokrá – cca 58 tis. Kč

6. Zpevnění komunikace mezi sídlištěm a firmou TASY – cca 57 tis. Kč

7. Úprava hřiště na Velké skalce v Mokré – cca 39 tis. Kč

8. Rekonstrukce bazénu v ZŠ Mokrá – za rok 2014 cca 10 tis. Kč

Sponzorské dary
V průběhu roku 2014 uvolnila obec Mokrá-Horákov ze svého rozpočtu finance na následující
sponzorské dary:
1. dar na opravu kostela ve Tvarožné – 150 tis. Kč
2. ZUŠ Pozořice – 86 tis. Kč
3. Junák – středisko Pozořice – 5 tis. Kč 
4. APLA – 10 tis. Kč
5. Oblastní charita Rajhrad – 10 tis. Kč
6. Effeta, diecézní charita v Brně – 5 tis. Kč
7. Slezská diakonie – 5 tis. Kč
8. ROSKA Brno-město – 5 tis. Kč
Celkem – 376 tis. Kč
Pozn. V přehledu jsou uvedeny pouze dary, které obec poskytla tzv. mimo svůj katastr.

Plnění volebního programu na volební období 2010˗2014
1. rekonstrukce přístavby Mateřské školy Mokrá – splněno 2011
2. rekonstrukce spojovacího chodníku mezi sídlištěm a autobusovou zastávkou v Horákově –

splněno 2013
3. rekonstrukce a budování dětských hřišť – průběžně se plní
4. majetkoprávní vypořádání sportovního areálu v Horákově – průběžně se plní
5. úprava návsi v Horákově – demolice staré hasičky, nové osvětlení, lavičky, hrací prvky – 

dokončeno 2014
6. dořešení kvality dodávek pitné vody – průběžně se plní
7. rozšíření parkovacích míst v obci – např. u ZŠ Mokrá – splněno 2014
8. obnova hasičské techniky – v roce 2014 hasičské vozidlo Avia (dar ČMC)
9. rekonstrukce střech Kulturního domu v Horákově – rekonstrukce siociálního zařízení 

a zázemí pro účinkující 2012, provedeny opravy vzduchotechniky v roce 2013
10.úprava autobusové zastávky Mokrá sídliště – splněno
11.zkvalitnění a dostavba potřebných komunikací v rámci obce – drobné opravy provedeny, 

na větší bude obec zadávat projekty

Práce obecní rady v roce 2014
starosta – Aleš Ryšánek (ČSSD)
místostarosta – Petr Horáček (ČSSD)
členové rady: Oldřich Drápal, Barbora Švehlová, Michaela Deferová, všichni Sdružení 
nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov
Problematika spadající do kompetence obecní rady i požadavky občanů jsou řešeny v relativně
krátkých termínech. Práci obecní rady hodnotil ve své zprávě pozitivně i kontrolní výbor. 



Složení rady po komunálních volbách 2014
starosta – Aleš Ryšánek (ČSSD)
místostarosta – Michal Janků (Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov)
členové rady: Oldřich Drápal (Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov), 

Ing. Tomáš Koutný (KDU-ČSL), Miroslav Barták (ČSSD)

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2014:

1. Finanční výbor
Předseda: M. Barták
Členové: L. Harašta, L. Neveselá, P. Brzobohatý, poradní hlas J. Folerová
Členové výboru připravili během roku 2014 celkem 7 rozpočtových opatření, návrh rozpočtu
pro rok 2015 a výhled do roku 2016 a kontrolovali čerpání jednotlivých kapitol. 

2. Kontrolní výbor
Předseda: Ing. V. Boudný
Členové: Ing. Fárlík, M. Gallová
Členové komise provedli během roku 2014 tři zásadní kontroly. V květnu se jednalo o kontrolu
účetnictví ZŠ Mokrá a MŠ Mokrá-Horákov. V obou případech komise něměla zásadní výhrady.
V měsíci  červnu  ještě  členové  výboru  kontrolovali  čerpání  rozpočtu  obce,  plnění  usnesení
obecního  zastupitelstva  a  rady.  Při  kontrole  inventarizace  nedokončeného  dlouhodobého
hmotného  majetku  doporučili  dokončený  a  již  používaný  majetek  převést  do  dlohodobého
hmotného  majetku.  Výbor  také  navrhl  zřídit  funkci  vedoucího  obecního  úřadu  a  zpracovat
náplň všech administrativních zaměstnanců obce. Rada řešila problematiku, která spadá do její
kompetence, podle kontrolního výboru operativně. 

1. Komise stavební a pozemková
Předsedkyně: Bc. I. Kašparovská
Členové: ing. K. Rubínová, ing. arch. M. Deferová, M. Richter, M. Severová a J. Urbánková
Hlavní náplní práce komise je projednávání žádostí o odprodeje, pronájmy či směny pozemků.
Komise  jako  poradní  orgán  zastupitelstva  pak  doporučuje,  popř.  nedoporučuje  schválení
žádostí.  Komise  také  evidovala  žádosti  o  změnu  nově  připravovaného  územního  plánu a  v
souvislosti  se  snahou  odprodat  objekt  bývalé  vojenské  hlásky  řešila  v  roce  2014 vytvoření
nového geometrického plánu, aby podklady pro případný prodej byly v pořádku. 

      Zahájení provozu Stavebního úřadu Mokrá-Horákov
Jak jsem uváděla v zápisu do kroniky za rok 2013, vedení obce usilovalo během roku 2013 o
předání agendy týkající se Mokré-Horákova ze Stavebního úřadu Pozořice na Městský úřad
Šlapanice. Podepsaná veřejnoprávní smlouva s městem Šlapanice o převodu agendy stavebního
úřadu z městyse Pozořice na Městský úřad Šlapanice k datu 1.1. 2014 byla 3. 12. 2013 předána
k  akceptaci Krajskému úřadu Jihomoravského kraje, který před koncem roku 2013 vydal, na
základě nového výkladového stanoviska Ministerstva vnitra k příslušné části stavebního zákona,
nesouhlasné stanovisko.
V roce 2014 tedy vedení obce zvolilo jinou možnost, jak řešit stavební záležitosti na katastru
obce, a to pokusit se prosadit zřízení samostatného stavebního úřadu. Tato snaha byla nakonec
korunována úspěchem a 24. 10. 2014 souhlasil Jihomoravský kraj se zřízením Stavebního úřa-
du Mokrá-Horákov s působností pro Mokrou-Horákov, Sivice a Velatice. Nařízení Jihomorav-
ského kraje pak nabylo účinnosti od 1. 1. 2015.

2. Komise ekologická
Předseda: Jiří Smrž
Členové: Karel Zajíček, Vítězslav Polák, Sylvie Čuříková, Jana Folerová, Daniela Persaňová,
L Brzobohatá, V. Zouhar, Ing. Hana Ženožičková
Ekologická komise je pravidelně informována jednak o monitoringu dilatace trhlin na zástavbě
poblíž lomu Mokrá, jednak o výsledcích měření ovzduší, která provádí ČMC, a. s. V souvislosti
s  měřením  prašnosti  doporučila  obci  minimálně  jednou  ročně  provést  blokové  čištění
komunikací, a to včetně kropení. Pravidelně se také členové komise vyjadřují k problematice
kácení,  popř.  ořezu  stromů  (např.   problém  rizikových  stromů  v  lokalitě  Líchy).  Komise
apelovala na radu obce, aby zadala vypracování inventarizace dřevin v obci, které by bylo
vodítkem pro určování potenciálně nebezpečných stromů. 

3. Komise kulturní
Předsedkyně: M. Klinkovská



Členové: Margit Strapinová, M. Vítková, S. Vágnerová, D. Ryšánková
Vedle již  zavedených akcí,  na jejichž přípravě se členky v posledních letech podílely (např.
Obecní ples, Májové hody, Obecní hody, Rozloučení se školním rokem či Rozsvícení vánočního
stromu), se díky iniciativě komise v kulturní nabídce objevila i nová vystoupení v Kulturním
domě v Horákově. Naši  obec opětovně navštívil  pan Miroslav Donutil,  tentokrát společně s
Pavlem Zedníčkem, a nově k nám zavítal pan Václav Postránecký. Podrobněji viz dále. 

4. Komise veřejného pořádku
Předseda: M. Vágner
Členové: P. Brzobohatý, J. Honzák, Ing. P. Křešťák, M. Radoberský, J. Urbánková

5. Komise sportovní
Předseda: M. Vojtěch
Členové: R. Kolář, J. Řezáč, J. Audy
V průběhu roku 2014 došlo ke změně složení komise. Předsedu FC pana J. Audu vystřídal nově
zvolený předseda Ing. Ivo Brzobohatý a dále byla komise rozšířena o dalšího člena FC pana
Františka Mikuláška. Komise řešila zejména rozdělení finančních prostředků od obce mezi TJ a
FC. Z celkové částky 400 tis. Kč připadlo TJ i FC po 180 tis. Kč a zbývajících 40 tisíc měla být
použito na pořádání turnajů. Částka 360 tis. Kč měla být vyplacena ve 3 splátkách. 

6. Komise sociální
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová
Členky: I. Čordášová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá
Jednání komise probíhala v pravidelných měsíčních intervalech, popř. podle aktuální potřeby i
častěji. Na základě požadavků různých orgánů (např. Okresního soudu Brno-venkov) komise
prováděla šetření přímo v rodinách a snažila se pomoci rodinám ve špatné sociální situaci.
Členky komise také projednávaly žádosti o umístění v DPS Horákov, popř. domově důchodců
např. v Sokolnicích. 

7. Komise dopravní
Předsedkyně - ing. B. Švehlová
Členové:  M. Procházka, R. Maloň, P.  Mašek a místostarosta P.  Horáček
Dopravní komise  věnovala pozornost např. zlepšení bezpečnost dopravy v obci (např. opravy
výtluků, odstranění přerůstající zelěně) a vyjadřovala se k předloženým projektům z dopravního
hlediska. Dále ve spolupráci s radou obce řeší  komise stále  problémy parkování.
Během roku  2014  byly  v  obci  instalovány  dva  radary,  jeden  poblíž  autobusové  zastávky  u
koupaliště, druhý na návsi v Horákově, ale jejich umístění sama komise doporučuje změnit. 

8. Komise přestupková
Předseda: Mgr. M. Sojka
Členové: M. Janků, J. Urbánková
Členové přestupkové komise řešili v průběhu roku 2014 osmnáct přestupků (11 proti 
občanskému soužití, 6  proti majetku a jeden proti veřejnému pořádku).

Složení výborů a komisí po komunálních volbách 2014
1. Finanční výbor
Předseda: Mgr. Martin Vojtěch
Členové: R. Kolář,  P. Brzobohatý,  poradní hlas J. Folerová

2. Kontrolní výbor
Předseda: Ing. Vlastimil Boudný
Členové: Ing. Fárlík, M. Gallová

1. Komise stavební a pozemková
Předsedkyně: Bc. Ilona Kašparovská
Členové: Ing. K. Rubínová, Ing. arch. M. Deferová, Ing. M. Dostál, M. Severová 

a J. Urbánková

2. Komise ekologická
Předseda: Jiří Smrž
Členové: Z. Macháček, K. Zajíček, Ing. M. Skotalová, J. Folerová, D. Persaňová,



 Ing. H. Ženožičková

3. Komise kulturní
Předsedkyně: M. Klinkovská
Členové: L. Patáková, M. Vítková, S. Vágnerová, D. Ryšánková

4. Komise sportovní
Předseda: Oldřich Drápal
Členové: P. Mikulášek, I. Brzobohatý

5. Komise sociální
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová
Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá

6. Komise dopravní
Předsedkyně - ing. B. Švehlová
Členové: P.  Mašek a místostarosta M. Janků

Zaměstnanci OÚ Mokrá-Horákov v roce 2014
Starosta Ryšánek Aleš
Místostarosta Horáček Petr
Administrativa Folerová Jana účetní

Persaňová Daniela daně a poplatky
Strapinová Margit sekretariát
Urbánková Jana odb. ref.
Toboláková Olga odb. ref.

Knihovna Neveselá Jitka 
Marčíková Zdeňka úklid knihovny a sálu

Údržba Bajer Jiří
Homolka Josef
Harašta Ludislav, vedoucí pracovní skupiny 
Pejřil Petr
Jonas Zdeněk
Krejčiřík Roman
Fousek Jaroslav
Pozn. Náklady na plat posledního jmenovaného byly ze 70 % hrazeny  

úřadem práce

Činnost mikroregionu Rokytnice
Kalendář mikroregionu Rokytnice
Podobně jako v předcházejících letech i letos se členové mikroregionu dohodli na vydání 
společného kalendáře, který byl zdarma distribuován do každé domácnosti. Opět je zde každá z 
obcí mikroregionu zastoupena cca 5 snímky. Blíže viz přílohy.

Delegování zástupců do mikroregionu
Koncem roku delegovalo zastupitelstvo do mikroregionu jako zástupce obce starostu Aleše Ryšánka
a místostarostu Michala Janků.

Svazek Šlapanice
Po komunálních volbách zastupitelé delegovali jako zástupce obce do Svazku opětovně starostu 
Aleše Ryšánka a jako náhradníka místostarostu Michala Janků.

Stavba vodojemu a  automatické tlakové stanice
Stavba vodojemu Mokrá, který je umístěn na Velké skalce, byla zahájena již v roce 2013, ovšem
značný objem prací probíhal právě v roce 2014. Po dokončení bude mít vodojem 2 nádrže, každou
o objemu tisíc kubíků. Součástí objektu je i rozhledna, kterou tvoří vřetenovité schodiště o výšce
devět metrů a průměru čtyři metry. Rozhledna má primárně sloužit jako telekomunikační věž pro
řízení vodojemu. 

Výše vodného a stočného pro rok 2014
Stočné 46, 41 Kč/m3
Vodné 40, 99 Kč/m3



  2. kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby

Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá
Závod poskytl obci v roce 2014 sponzorský dar ve výšce cca 120 tis. Kč a starší hasičské auto
značky Avia.

Vápenka Mokrá
Veletrh EXPO Mokrá 2014
Vápencový  lom  Mokrá  se  opět  po  dvou  letech  stal  dějištěm  Mezinárodního  demonstračního
veletrhu strojů a zařízení pro těžební průmysl, úpravnický průmysl a stavebnictví. Zúčastnilo se ho
130 vystavovatelů z 11 států. Na 10. ročník veletrhu, který se konal od 10. – 12. června 2014, byli
vedením lomu pozváni  i  žáci  ZŠ Mokrá.  V Mokré  se  konal  tento  veletrh  již  pošesté.  Součástí
veletrhu byl i prezentační odstřel 40 tis. tun vápence. 

Zemědělství
Družstvo Agropod
Družstvo mělo v roce 2014 celkem 19 zaměstnanců. Vzhledem k tomu, že majitelé půdy v okolí jsou
oslovováni zájemci o odkup, družstvo se snaží těmto odkupům předejít. Za rok 2014 vykoupilo cca
28 tis. m2 orné půdy a investovalo prostředky do obnovy strojního parku (zakoupení nového secího
stroje  a  rozmetadla  hnojiv  –  v  součtu  investovalo  přes  1  mil.  Kč).  Bohužel  pro  dlouhodobě
nevyužité budovy se nepodařilo najít nájemce, takže dál chátrají. 
Počasí roku 2014 zemědělským plodinám nepřálo. Mírná zima s minimem srážek, brzký nástup
jara a nedostatek vláhy způsobily malé výnosy, které ještě snížily i deště v období sklizně obilí i
slunečnice. Družstvo v roce 2014 pěstovalo plodiny celkem na více než 800 ha (249 ha ječmen, 210
ha pšenice, 139 ha kukuřice, 90 ha slunečnice, 79 ha hořčice, 30 ha žita). 

Obchody, zásobování, pohostinství, služby 
V roce 2014 se v rámci obce rozšířila nabídka možnosti ubytování. Penzion U Zajíčků nabízí 16 
lůžek, ranč U Jelena 22 a chata v Líchách 23 lůžek.
Jak už jsem zmiňovala i v zápisu do kroniky za rok 2013, pohostinství na katastru obce přispívají k
dění v obci i pořádáním nejrůznějších akcí, jako jsou třeba degustace vín, zvěřinové hody, country
večery či oslavy 1. máje, dožínky, popř. plesy.  K těmto akcím viz dále. 

Služby
Také nabídka služeb je v současné době v obci poměrně široká (např. autooprava, čalounictví,
elektroinstalační  práce,  hotel  pro  psy,  chiropraxe,  kadeřnictví,  manikúra,  pedikúra,  masáže,
podlahářské  práce,  pošta,  sklenářské  práce,  výroba  nábytku,  zakázkové  krejčovství,  zednické
práce...). Seznam vybraných služeb viz přílohy.

Obecní výstavba
Viz dříve investiční akce roku 2014 – např. úprava suterénu obecního úřadu pro potřeby 
stavebního úřadu, výstavba chodníků, parkoviště...

Individuální výstavba 
Počet zkolaudovaných RD celkem: 5  (Mokrá - 1, Horákov – 4)

Zamýšlená výstavba rodinných domů v lokalitě Mokrá-Kopaniny
13. března 2014 se na místním obecním uřadě uskutečnila prezentace územní studie Ing. arch.
Milana Hučíka. V rámci prezentace byly představeny dvě rozpracované alternativy výstavby, jedna
počítá s výstavbou 33 rodinných domů a ta druhá se 30 domy. Po prezentaci byla vedení obce
předložena petice, která podporuje výstavbu 33 domů a kterou podepsalo 80 lidí. 
Napojení lokality Kopaniny je z hlediska dopravního velmi problematické.  Přístupová komunikace
Příhon  je  velmi  úzká  a  příkrá.  Výstavba  by  si  vyžádala  také  nový  vodojem  a  trafostanici.
Odhadované náklady na komunikaci, vodojem, trafostanici, chodníky a osvětlení se pohybují mezi
19 až 21 miliony. Investor by převedl zbudované dílo na obec, která by pak následně zajišťovala
jejich provoz a údržbu. Obec zvažuje i případné rozšíření komunikace Příhon. 

Provozovna sociálního podniku Mezi stromy
V průběhu roku 2014 byla v lokalitě Líchy zahájena rekonstrukce objektu pro potřeby provozovny 
sociálního podniku Mezi stromy. Po rekonstrukci má být součástí objektu kavárna s kapacitou 20 



míst, apartmán pro 4 osoby a 4 dvoulůžkové pokoje. Dokončení je plánováno na rok 2015.  

Bytový fond

Bytové družstvo Roketnice
Rok  2014 byl  pro bytové družstvo Roketnice významný tím, že  uplynulo již  20 roků od  jeho
založení.   
Po celých 20 roků si bytové družstvo vede dobře jak po technické, tak i po ekonomické stránce.
Trvale  hospodařilo  s  kladnými  výsledky.  Bytové  družstvo  je  dlouhodobě  finančně  stabilní  a
dosavadní vývoj a vytvořené rezervy jsou zárukou  dobrého fungování družstva i v budoucnosti.
Proto je i nadále cílem poskytovat  za rozumnou cenu  kvalitní služby nejen členům družstva -
nájemníkům a vlastníkům bytů, ale i všem dalším zájemcům o správu bytového fondu. 
Představenstvo  bytového družstva pracovalo v roce 2014 ve složení: Hana Daňková, předsedkyně
družstva,   Zdeněk  Kunický,  místopředseda  představenstva,  a  členové  představenstva   Martin
Krpenský, Ing. Martin Neveselý, Dagmar Krčková.  
V rámci 268 původních družstevních nájemních bytů družstva Roketnice bylo ke konci roku 2014
převedeno 85 bytů do  osobního vlastnictví, ovšem bytové družstvo i nadále provádí jejich správu.
V roce 2014 byla dokončena  kompletní revitalizace  družstevního domu Mokrá čp. 303-304, tzn. 
zateplení domu a výměna starých balkonů za nové lodžie. Byl to jeden z posledních domů na starší 
části sídliště, který  zůstával prozatím neopravený. Tím, že je umístěn v popředí sídliště u náměstí 
s obchody a restaurací, získala jeho opravou tato část sídliště opět jinou a  lepší podobu. 
Posledním domem k řešení revitalizace  zůstává dům Mokrá č. 313-316, kde se  stále nedošlo ke
shodě všech nájemníků.   
Bytové   družstvo  provádí  správu   22  dalším  právnickým  osobám  –  společenstvím  vlastníků
jednotek. 

Údržba obecních budov a majetku
Oprava zdi a střechy Kulturního domu v Horákově
Během roku 2014 došlo k menší opravě střechy a zdi Kulturního domu v Horákově. Opravy si 
vyžádaly celkem 36 tis. Kč. 

Údržba sportovišť
Na hřišti pod Horákovem obec opravila vodoměrnou šachtu, která byla v havarijním stavu. 
Nejprve muselo dojít k předání majetku z TJ Mokrá-Horákov na obec. Oprava si vyžádala cca 100 
tis. Kč. 

Obecní koupaliště 
Před  zahájením  letní  sezóny  obec  investovala  poměrně  velké  prostředky  na  údržbu  obecního
koupaliště. Největší položkou byla částka, kterou si vyžádala oprava skluzavky. Ta přišla na 900
tis. Kč. Kromě toho instalovala obec v areálu koupaliště stůl na stolní tenis a vybudovala hřiště na
petanque.  Od nové  sezóny  začal  platit  nový  ceník  vstupného  a  místní  děti  si  mohly  zakoupit
zvýhodněné permanentky. 

Bývalý vojenský objekt v Horákově – tzv. Hláska
V souvislosti s prodejem bývalé vojenské hlásky nechala obec vypracovat oddělovací geometrický
plán, který respektuje hranice pozemků, na nichž je umístěna fotovoltaika, popř. věcná břemena
(přístupová cesta). V průběhu roku 2014 k realizaci prodeje objektu nedošlo.

Dětská hřiště
Jedním z bodů programového prohlášení pro volební období 2010–2014 byla rekonstrukce a 
budování dětských hřišť. Aby stávající zastupitelstvo dostálo svým slibům, získala obec v roce 2014
další dětské hřiště tentokrát v prostoru sportovního areálu pod Horákovem.

Oprava silnic a chodníků
V jarních  měsících  došlo  na “kosmetickou” opravu krajské  silnice  mezi  vjezdem do Mokré  a
křižovatkou pod Horákovem. 
Během roku 2014 se chodníky opravovaly  např. v Mokré na sídlišti před domem č. 304.

Instalace kamerového systému
V rámci obce už kamerový systém existuje nějakou dobu, ale v roce 2014 se i s finanční spoluúčastí
místních podnikatelů instaloval kamerový systém v prostoru před restaurací U Zbojníka.



Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr
Kompostéry pro majitele domů v Mokré-Horákově
Obec  Mokrá-Horákov  získala  v  roce  2014  dotaci  na  zakoupení  kompostérů  (550  kusů)  a
štěpkovače. Celkové náklady byly vyčísleny na cca 2 mil. Kč, z nichž 90 % by měla pokrýt dotace.
Asi 400 tis. Kč má být použito na zakoupení štěpkovače. Důležitou součástí projektu je také osvěta.
V rámci projektu budou kompostéry na základě smlouvy bezplatně zapůjčeny občanům, kteří mají
trvalý pobyt v Mokré-Horákově a bydlí zde v rodinném domě. 
V prvním pololetí roku 2014 byly v obci umístěny také 3 kontejnery na bioodpad.
Kromě toho obec zajistila také sběr nebezpečného odpadu.

Opravy veřejného osvětlení
Výše již bylo zmíněno, že v roce  2014 obec rekonstruovala veřejné osvětlení v lokalitě Líchy, která 
přišla asi na 45 tis. Kč.

Péče o veřejnou zeleň
Výsadba zeleně na návsi v Horákově a instalace pergoly
V průběhu roku 2014 doznal  změn i  prostor  na horákovské  návsi,  kde  dříve  stávala  hasičská
zbrojnice. Před časem došlo k odstranění tohoto již nevyužívaného objektu a nově vzniklý prostor
začala obec  upravovat  pro  potřeby  dětského koutku.  V roce 2014 zde byla vytvořena dřevěná
pergola a následně osazená pnoucími rostlinami. Konečný vzhled uvidí obyvatelé Horákova až za
několik let, kdy rostliny dorostou.

Instalace nových laviček
V prvním pololetí roku 2014 instalovala pracovní četa na katastru obce několik nových laviček, 
poblíž vchodu do DPS v Horákově dokonce celé venkovní posezení. 

Dopravní obslužnost
1. 1. 2014 uplynulo 10 let od chvíle, kdy byla spuštěna 1. etapa Integrovaného dopravního systému
Jihomoravského kraje.  Do této  první  etapy  byly  zahrnuty  obce  v  bezprostřední  blízkosti  Brna
včetně Mokré-Horákova. Aktuální cena plného jízdného z naší obce do Brna je 27 Kč. 

Rušení málo vytížených spojů
Z důvodu malé vytíženosti byly zrušeny od 14. 12. 2014 některé linky (např. nadstandardní spoje
cementárna – lom a linky odjíždějící z Brna 8.08 a 12.58).

Ochrana památek
Oprava pomníku padlým v 1. a 2. světové válce v Horákově
V prvním pololetí roku 2014 obec nezískala dotaci na opravu pomníku padlým v 1. a 2. světové
válce v Horákově, proto bylo rozhodnuto o postupné opravě dle finančních možností. V první fázi
došlo na opravu oplocení, které si vyžádalo 36 tis. Kč. Druhá žádost o dotaci však uspěla, takže
obec získala 150 tis. Kč, které bylo nutno do konce roku 2014 vyčerpat. 

3. kap. Politický a společenský život, sport

Činnost politických stran

ODS
Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský
Ve volebním období 2010 –2014 měla ODS tři členy v zastupitelstvu (Ing. P. Křešťák, V. Čáslava a
od roku 2013 Ing. K. Rubínová). Po komunálních volbách na podzim 2014 získala ODS pouze
jedno místo v zastupitelstvu. Ing. K. Rubínová se navíc stala členkou stavební komise. I v roce
2014 se členové ODS podíleli na organizaci zejména sportovních akcí na katastru obce.

KDU-ČSL
Předsedkyně MO KDU-ČSL – PaedDr. Eliška Rotreklová
Do podzimních komunálních voleb měla KDU-ČSL pouze jednoho člena v zastupitelstvu,  a  to
PaedDr.  E.  Rotreklovou,  předsedkyni  MO KDU-ČSL a taktéž  předsedkyni  sociální  komise.  Po
volbách se situace změnila a strana získala dva poslanecké posty, a to člena rady, kterým se stal
Ing.  Tomáš  Koutný,  a  už  zmiňované  místo  předsedkyně  sociální  komise,  jež  i  nadále  zastává
PaedDr. E. Rotreklová. Také KDU-ČSL se podílí na organizaci některých akcí v rámci obce (např.
v roce 2014 můžeme zmínit modlení za padlé z 1. světové válce). 



KSČM
Předseda ZO KSČM Mokrá – Horákov - Václav Kosík
Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně.
Po komunálních volbách v roce 2010 získala KSČM v zastupitelstvu pouze 1 místo. Ing. Vlastimil
Boudný byl zvolen předsedou kontrolního výboru a dosavadní předseda ekologické komise pan Jiří
Smrž zůstal i nadále ve funkci. Situace se nezměnila ani po komunálních volbách v roce 2014.
Členové  KSČM v Mokré každoročně pokládají  květiny k  pomníku padlých jak v  Mokré,  tak v
Horákově v den výročí osvobození obou částí obce.

ČSSD
Předseda místní organizace – Ludislav Harašta
Do podzimních voleb do obecních zastupitelstev měla ČSSD celkem 4 poslance, kteří zastávali post
starosty,  místostarosty,  předsedy finančního výboru a předsedkyně kulturní  komise.  Po volbách
získala ČSSD pět  míst  v zastupitelstvu a obsadila funkci starosty,  předsedy finančního výboru,
předsedkyně kulturní komise a člena rady. Dva z poslanců jsou “pouze” členy zastupitelstva.

Návštěva premiéra Bohuslava Sobotky v Mokré-Horákově
V sobotu 4. října zavítal v podvečerních hodinách do Mokré-Horákova premiér Bohuslav Sobotka.
Tato návštěva se stala součástí jeho cesty po jižní Moravě a jedním z hlavních cílů bylo představit
Bohuslavu Sobotkovi stávající stav krytého bazénu v Základní škole Mokrá. Bazén je již řadu let
mimo provoz a neplní svoji funkci. Jeho případná oprava by přišla na více než 10 milionů korun a
bez státní dotace není v silách obce k rekonstrukci přistoupit. Kromě samotné návštěvy budovy
Základní školy Mokrá se premiér zastavil také na hřišti pod Horákovem.

Spolky a společenské organizace

Skautský oddíl
V roce 2014 registroval skautský oddíl v Mokré 10 vlčat a skautů, 10 světlušek a starali se o ně 3
dospěláci. V průběhu roku se oddíl rozrostl o 3 vlčata, takže počet členů činil 26. 
Hned ze začátku ledna pomohli skauti třemi hlídkami při Tříkrálové sbírce a první tři měsíce roku
pilně trénovali na závody světlušek a vlčat. Nakonec se závodů účastnila jen hlídka světlušek, která
byla na střediskovém kole druhá a v okresním sedmá. Kromě závodů se konaly také jednodenní a
vícedenní výpravy. Od 13. července se ve Dvorsku u Kochova konal skautský tábor, který se nesl ve
znamení pravěku. 
Během listopadu se v souvislosti s přípravou prostor pro nově vznikající stavební úřad v budově
Obecního úřadu Mokrá-Horákov musel skatský oddíl přestěhovat do přízemí Kulturního domu v
Horákově. Tam pro ně vedení obce připravilo dvě místnosti, které by měly sloužit jako chlapecká a
dívčí klubovna.
V polovině prosince se podobně jako v předcházejícím roce pět členů oddílu vypravilo do Vídně
pro Betlémské světlo, které pak těsně před Vánocemi roznášeli po obci. 

Sbor dobrovolných hasičů
Starosta SDH – Jiří Škrdla, od prosince 2014 Michal Janků
Rok 2014 byl pro zdejší Sbor dobrovolných hasičů volební. Na prosincové valné hromadě sboru 
nejen zhodnotili právě uplynulý rok, ale také po pětiletém období zvolili nové vedení. Dosavadního
starostu sboru Jiřího Škrdlu vystřídal velitel jednotky Michal Janků, který v současné době působí
jako  místostarosta obce.  Funkci velitele jednotky převzal Michal Fasura.
V roce 2014 vyjela jednotka SDH Mokrá k sedmi mimořádným událostem, z toho ke čtyřem na
katastru obce. 
V rámci výcviku se vybraní členové jednotky zúčastnili pravidelného školení velitelů a strojníků ve
školicím zařízení Tišnov. Nově 4 členové absolvovali dvoudenní zdravotnický kurz. 
Koncem roku získal  zdejší  sbor bezplatným převodem od Českomoravského cementu technický
automobil AVIA. 
Co se týká požárního sportu, nebyl rok 2014 pro náš sbor právě nejúspěšnější. Celkem se naši
hasiči zúčastnili 16 závodů a pouze 2x stáli na stupních vítězů, a to v Šaraticích a Kučerově. V
obou případech byli třetí. 
Nově byl náš tým zařazen do Vyškovské ligy v požárním útoku. Naši se zúčastnili všech dvanácti
soutěží a v celkovém hodnocení skončili pátí z dvaceti týmů. 
V podzimních měsících zahájili noví členové přípravu na nadcházející sezónu, což je určitě příslib
do dalších let.
Tak jako v jiných letech v měsíci lednu uspořádali hasiči ples v Kulturním domě v Horákově, který
měl  tradičně  dobrou  úroveň.  V rámci  ekologických  aktivit  provedli  v Mokré  a  Horákově  sběr



kovového  odpadu.  Ve  spolupráci  s OÚ předvedli  ukázku  hašení  na  Dnu dětí  a  podíleli  se  na
organizaci řady akcí pořádaných obcí (např. Ostatky, Ukončení školního roku, vzpomínková akce k
uctění památky  mistra Jana Husa...).

Noční soutěž v požárním útoku
V sobotu 21. 6. 2014 pořádal Sbor dobrovolných hasičů Mokrá na fotbalovém hřišti v Horákově
zkušební ročník noční soutěže v požárním útoku. Na soutěž, kterou společně zahájili senátor Bárek
a starosta Ryšánek, se sjelo celkem 24 družstev, 16 týmů mužů a 8 družstev žen. První místo mezi
muži získal tým ze Starého Lískovce a mezi ženami družstvo z Lulče. Naši skončili pátí. 
 
29. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-Horákov
V sobotu 14. září se konal již 29. ročník soutěže požárních družstev O putovní pohár OÚ Mokrá-
Horákov.  Po letech došlo  ke změně prostoru,  kde se  soutěž  koná.  Předcházejících  28 ročníků
soutěže se odehrávalo na sídlišti v Mokré. V roce 2014 se tato soutěž poprvé konala na hřišti pod
Horákovem. Domácím se tentokrát příliš nedařilo a na stupně vítězů se nedostali. 

Český svaz včelařů
K 18 registrovaným členům Českého svazu včelařů u nás přibyl během roku 2014 jeden. 
Z hlediska snůšky medu to byl rok slabší, teplo a sucho v době, kdy kvetly lípy, způsobily, že květy
vyschly, a les také příliš nemedoval.  

Ukliďme svět
V roce 2014 se v naší obci konal již 4. ročník akce Ukliďme svět. Akce probíhá pod záštitou místní 
organizace Českého svazu včelařů. Čtvrtého ročníku se zúčastnilo 15 dospělých a 40 dětí. Ti 
všichni se vydali podél kominukací v obci, aby do připravených pytlů posbírali odpadky, které se 
zde za uplynulý rok opět nashromáždily. 

Senior klub Mokrá
Předsedkyně klubu – paní Marta Hřebíčková
Koncem ledna  poctili  Senior  klub  svojí  návštěvou  starosta  Aleš  Ryšánek  a  místostarosta  Petr
Horáček.  Začátkem února  se  konal  v  pořadí  už  25.  ples  seniorů,  který  navštívili  i  senioři  ze
širokého okolí. Na jednu z únorových schůzek zavítal pan Dušan Pelucha, jehož velkým koničkem
je  sbírání  podpisů  a  fotografií  známých  osobností.  Kromě  oslavy  MDŽ  zvládli  v  březnu  v
seniorklubu i přednášku o Irsku a dostaveníčko v Hostěnicích. Duben začal výletem do termálních
lázní. Pak následovala jarní brigáda na zahradě klubu. Do dubnového programu se vešel i taneční
večer ve Velaticích. Na Zelený čtvrtek se v klubu pletly pomlázky a poslední dubnový den se zase
pálily  časodějnice. Začátkem května se někteří členové zúčastnili pochodu A jdem. O slavnostní
průběh Dne matek se postarali žáci ZUŠ, kteří připravili nejen pro seniory koncert. Také starosta
se připojil ke gratulantům ke Dni matek a koncem května vyprávěli v klubu o své návštěvě Mexika
manželé Meluzínovi. V červnu zavítala mezi seniory obvodní lékařka MUDr. Monika Veigendová a
první pololetí činnosti klubu završil jednodenní výlet do Rakouska. 
O prázdninách byly prostory klubu uzavřeny kvůli opravám, takže se aktivity přesunuly do přírody
– výlety do okolí. 
Oslava 35. výročí založení klubu
Oslava 35.  výročí  založení  klubu se  konala 19.  září  v  restauraci  U Zbojníka.  Samotné oslavě
předcházela pečlivá příprava, v rámci které členky klubu napekly zákusky a koláče. Na oslavu se
dostavila řada hostů v čele se starostou a místostarostou. Kromě vzpomínání na počátky klubu
přišlo na řadu i překvapení pana starosty, který pozval i známého baviče pana Libora Pantůčka.
Výborné náladě napomohl i hudební doprovod pana Smrže a pana Černého.
Koncem září přišel na řadu opět výlet do termálek a dostaveníčko v Hostěnicích, které vzápětí
vystřídalo dostaveníčko v Mokré. 
Počasí  přálo  i  vycházce  v  polovině  října.  Po  čtyřech  měsících  se  konečně  znovu  otevřely
rekonstruované  prostory  klubu.  Do  konce  roku  se  ještě  tancovalo  na  tanečním  podvečeru  ve
Velaticích  a  virtuálně  cestovalo  po  Rumunsku  a  doopravdy  po  Rakousku.  Advent  se  nesl  ve
znamení koled a vánočních besídek. 

Klub důchodců v Horákově
V  roce  2014  vstoupil  Klub  důchodců  v  Horákově  do  své  19.  sezóny.  Funkci  předsedkyně
vykonávala paní Marie Koutná a pravidelné schůzky se konaly vždy v úterý odpoledne.
Většina  setkání  členek  Klubu  důchodců  v  Horákově  má  obdobný  průběh  –  vyprávění,  četba,
procvičování paměti či těla, a když je nálada, zazní i zpěv. V březnu zavítala do klubu knihovnice
Jitka Neveselá s prezentací o skladateli Antonínu Dvořákovi. Začátkem dubna odsloužil v klubu
mši tvaroženský farář Josef  Rybecký. 12. dubna přišli popřát ke Dni matek starosta Aleš Ryšánek a



místostarosta Petr Horáček. O dva dny později je vystřídaly děti z horákovské mateřinky a k přání
přidaly i vlastnoručně vyrobené motýlky, kteří se usadili na stěnách klubovny. 
Seniorky z Horákova se v klubu setkávaly i v době prázdnin, kdy mohly využít i nové venkovní
posezení ve stínu stromů. V době prázdnin se v klubu za přítomnosti kronikářky obce vzpomínalo
na  časy  dávno  minulé,  na  období  1.  světové  války.  Trasa  pravidelného  prázdninového  výletu
začínala na bučovickém zámku, pokračovala návštěvou Kyjova a pohodový výlet končil zastávkou
ve Slavkově.
V září Seniorklub v Mokré slavil 35 let od založení a při tom nechyběly ani seniorky z Horákova.
Malé rozloučení s létem při zpěvu a živé hudbě se konalo poslední zářijový den. 
Podle  možností  se  senioři  z  Horákova  účastní  také  různých  akcí  pořádaných  obcí  (např.
představení či koncerty v Kulturním domě v Horákově, recesistický 1. máj, dožínky...).
Podzim se nesl  v klubu ve znamení běžných schůzek a s blížícím se adventem začalo přibývat
aktivit. Nejprve do klubu přišli oslavit Mikuláše žáci ZŠ Mokrá, pak se zastavil na adventní mši
tvaroženský pan farář a nakonec přišly ještě děti z horákovské mateřinky. Poslední předvánoční
setkání je už tradičně věnováno dárkům a koledám a výjimkou nebyl ani rok 2014. 

Myslivecké sdružení Hlásnice
Sídlem mysliveckého sdružení je sice obec Podolí,  ale svojí  působností  zasahuje sdružení i  na
katastr  Mokré-Horákova.  Základním posláním mysliveckého sružení  je  výkon práva myslivosti,
chov 
a lov zvěře, ochrana zvěře před nepříznivým vlivem okolí, ochrana životních podmínek zvěře a
ochrana  mysliveckých zařízení. K povinnostem členů sdružení patří např. osévání mysliveckých
políček či čištění okolí krmelců.

Mokrský kotlík
Občanské sdružení, které už několikátým rokem pořádá v průběhu prázdnin letní příměstské 
tábory, přišlo i v roce 2014 s nabídkou čtyř pětidenních turnusů. Zázemí táborníci opět našli v 
prostorách Kulturního domu v Horákově. Kromě příměstských táborů Mokrský kotlík pořádá také 
turnaje v pexesu.

Společenství věřících
Tříkrálová sbírka
V sobotu  11.  ledna  2014 se  v  naší  obci  uskutečnil  již  14.  ročník  celostátní  Tříkrálové  sbírky.
Koledníkům se podařilo vybrat přes 60 tisíc korun. Vybrané prostředky rozdělí Česká katolická
charita na nejrůznější projekty (např. ošetřovatelská péče, chráněné bydlení, humanitární pomoc v
ČR i v zahraničí). Poděkování patří všem zúčastněným a v neposlední řadě paní Haně Ženožičkové
z Mokré, která působí jako asistentka Oblastní charity Rajhrad a která celou sbírku v naší obci
měla na starost.

Tradiční mše
Horákovská mše
Tradiční horákovská mše před kaplí sv. Gotharda, patrona obce, se konala v neděli 4. května 2014.

Květnové modlení u kaple Mitrovských
V obci  se  stále  dodržuje  tradice  tzv.  májového modlení,  kdy  se  věřící  z  Horákova v  podvečer
scházejí  ke společnému modlení  v  kapli  sv.  Gotharda v měsíci  květnu.  Jedno z těchto modlení
proběhlo taktéž 4. května před kaplí Mitrovských. 

Modlení za padlé v 1. světové válce
Ve středu  11. června se u kaple Proměnění Páně v Mokré kanala malá připomínka těch,  kteří
položili své životy na bojištích 1. světové války.

Mše u Pacherova kříže
Na středu 18. června 2014 připadla další z malých mší u Pacherova kříže. 

Mokrská pouť
Termín každoročního setkání  věřících u kaple  Proměnění  Páně v  Mokré připadlo na neděli  3.
srpna. 

Setkání u obnovené kaple Mitrovských
V neděli  7.  září  2014  se  konala  v pořadí  již  devátá  podzimní  mariánská  slavnost  u  kaple
Mitrovských  v Horákově.  Příjemné  slunečné  počasí  přilákalo  na  místo  setkání  několik  desítek



věřících z Mokré-Horákova i okolních obcí. 
Jedním  z motivů  letošní  pobožnosti  se  stala  naděje  a  podobně  jako  v předcházejících  letech
promluvu pátera Rybeckého doprovodili zpěvem a hrou na hudební nástroje zpěváci z Blažovic.
Příjemná atmosféra a genius loci i tentokrát způsobily, že přítomní se domů rozcházeli jen velmi
zvolna. Při loučení s otcem Rybeckým už padaly první návrhy na podobu toho příštího jubilejního
setkání. 

Sběr šatstva a obuvi
Podobně jako v roce 2013 i tentokrát se organizátor sbírky Diecézní charita Brno obrátila na
firmu RE_CO Brno, která igelitové pytle s oblečením během určeného dne posbírala.

Živý betlém
Stejně jako v předcházejících letech přímo na Štědrý den připravilo několik nadšenců z Mokré živý
betlém na prostranství před kaplí Proměnění Páně v Mokré.

Soutěž o nejlépe opravenou památku Jihomoravského kraje v roce 2013
Římskokatolická farnost Tvarožná přihlásila opravený kostel sv. Mikuláše do soutěže.  Nejenže
naše obec přispěla na opravu nemalou částkou, ale i její občané mohli tvaroženský kostel v soutěži
podpořit.Ten  pak obsadil v celkovém pořadí krásné druhé místo. 

Experimentální výpal v šestikanálové vápenické peci ze 13.–14.  století
O tom, že tradice vápenictví v obci Mokrá je velmi dlouhá, jistě není pochyb. Kam však sahají
počátky této tradice, se dlouhodobě pokouší zjistit a ověřit pan Petr Kos z Mokré, zaměstnanec
Ústavu archeologické památkové péče v Brně. Jeho nadšení, zápal a dloholetá systematická práce
sehrávají  rozhodující  úlohu  při  odkrývání  nejvzdálenější,  ale  i  méně  vzdálené  minulosti  obce
Mokrá-Horákov.
Zhruba  od  poloviny  90.  let  20.  století  proběhla  v  areálu  lomu  Mokrá  řada  záchranných
arecheologických výzkumů.  Už v roce 2000 se zde Petr Kos se  svými spolupracovníky pokusil
zprovoznit jednokomorovou vápenickou pec ze 16. století. Při tomto experimentu se za 30 hodin
pálení podařilo získat cca 1,5 m3 kusového vápna. 
V  letech  2005–2013  se  archeologům  podařilo  odkrýt  v  mokerském  lomu  velkokapacitní
šestikanálovou vápenickou pec. Petr Kos následně předložil  vedení lomu návrh projektu,  jehož
cílem bylo experimentálně ověřit provoz jedné z největších vápenických pecí nejen na Brněnsku.
Jednalo se o naprosto ojedinělý experiment i v rámci Evropy. Vznik této mimořádné vápenické
pece pravděpodobně souvisí s německou kolonizací Brna.
Samotnému výpalu předcházela zhruba měsíční intenzivní práce několika lidí, kteří museli dostavět
za použití původních technologií neúplné kanály a připravit pec tak, aby byla schopna provozu.
Víkend od 17. do 19. října se pak stal završením dlouholetého úsilí. S pomocí těžkých mechanismů
byla pec naložena 90 tunami surového vápence a zapálen oheň ve všech šesti kanálech. Teplota se
při výpalu pohybovala v rozmezí od 750 do 1430 stupňů. Aby reakce proběhla, museli učastníci
experimentu oheň udržovat po dobu 63 hodin a spálit cca 70 m3 dřeva. Výsledkem pak bylo asi 25
m3 páleného kusového vápna. 
Dle sdělení  Petra  Kose  se  na katastru  Mokré  podařilo  zjistit  podobně velké  vápenky  ještě  ve
čtyřech případech a obdobné čtyři vápenky se nacházejí také na katastru obcí Ochoz a Hostěnice.
Archeologové  se  domnívají,  že  výskyt  takto  rozměrných  vápenek  může  souviset  s  budováním
Špilberku a hradeb Brna, popř. s výstavbou horákovského hradu a Vildenberka u Pozořic. 
Investorem  celého  projektu  byla  společnost  Českomoravské  vápno  a  kromě  samotných
zaměstnanců Ústavu archeologické památkové péče se na akci podílela také řada dobrovolníků i z
řad  občanů  Mokré-Horákova.  Všem patří  velký  dík  a  především  pak  Petru  Kosovi,  který  byl
iniciátorem a duší celého projektu. Je opravdu velkým přínosem, pokud má obec v řadách svých
občanů inspirující osobnost, člověka s takovou vědeckou erudicí, zápalem a nadšením.

Kulturní dění v obci

Historická výročí roku 2014
Sté výročí začátku 1. světové války
Dá se říci, že sté výročí zahájení 1. světové války nepatřilo k těm, která se jen okrajově dostanou
do zorného úhlu široké veřejnosti. Po celý rok 2014 se zmiňované výročí promítalo ve sdělovacích
prostředcích, pořádaly se různé výstavy a na povrch znovu vyplouvaly téměř zapomenuté příběhy
účastníků tohoto velikého válečného konfliktu. 
Ani naše obec nezůstala stranou zájmu o události, které se odehrávaly před sto lety. I u nás se
objevily dosud nezveřejněné příběhy a osudy. K nim patří například příběhy bratrů Drbošalových
(blíže Zpravodaj obce Mokrá-Horákov 4/2014) či pana Aloise Kameníka (viz Zpravodaj 1/2015). 



Kromě zápisků bratrů Drbošalových máme už z dřívějška k dispozici také poznámky z války pana
Vojtěch Blažka z Horákova, který působil v ruských legiích (Zpravodaj 1/2004). 
První světové války se zúčastnilo celkem cca 150 mužů z Horákova. Z nich 12 bojovalo v legiích, 8
na ruské frontě, 4 na italské. 24 horákovských mužů se z války nevrátilo.  Nebylo výjimkou, že
z jednoho domu museli  do války postupně narukovat  i  dva či  tři  muži.  Největší  ztrátu utrpěla
v Horákově rodina Koblihů z domu č. 113, z níž zemřeli 3 muži (Alois †1916, Julius †1918, Martin
†1918). Z občanů Mokré položilo své životy v 1. světové válce celkem 19 mužů. Pomník padlým
občanům Horákova byl slavnostně odhalen 8. července 1923 a občanům Mokré pak 29. srpna
1926. 

Další historická výročí roku 2014
1909 – postavena kaple Proměnění Páně v Mokré
1919 – založení Sokola v Mokré

15. 6. se konaly první obecní volby podle všeobecného, přímého a tajného 
volebního práva. Účastnily se jich poprvé ženy. K volbám přišly v obci Horákov
všechny. Založení Včelařského spolku pro Horákov a okolí

1924 – zavedena autobusová doprava do Brna
1929 – založení Orla v Mokré
1949 – zaveden obecní rozhlas, konec bubeníka, zřízení kanalizace, první novostavba po

období protektorátu v Horákově, obec Horákov obdržela z  velkostatku Podolí 20 ha půdy
1959 – po 126 letech zasypán rybník na návsi v Mokré, oprava kaple v Horákově
1964 – sloučeno JZD Mokrá a Horákov, stavba vodovodu v Mokré
1969 – otevřena nová dvoutřídní mateřská škola, samoobsluha a dům služeb v Mokré
1979 – předáno 67 nových bytových jednotek v Mokré, uzavřena škola v Horákově
1994 – od 1. 1. obě kotelny v Mokré převedeny do pronájmu obce
1999 - schválen nový územní plán obce, jehož vypracování trvalo 6 let, zahájena rekonstrukce

bývalé uhelné kotelny
2004 – zahájena rekonstrukce bývalé uhelné kotelny pro potřeby mediatéky
2009 – výstavba kanalizačního sběrače

Publikace Zemřeli pro vlast
V roce 2014 vyšla publikace Zemřeli pro vlast s podtitulem Občané okresu Brno-venkov padlí,
popravení a umučení v letech 1939–1945. Kniha, kterou připravil pan Ludvík Horčica, zahrnuje
malé medailony všech,  kteří  z  okresu Brno-venkov (Mokrou a Horákov nevyjímaje) ztratili  své
životy během 2. světové války. 

Činnost obecní knihovny
V roce 2014 registrovala cca 400 čtenářů, kteří mohou knihovnu využívat 24 hodin týdně. Funguje 
zde také knihovnický kroužek, který se schází každé pondělí.

Besedy
Nedílnou součástí práce knihovnice je pořádání besed. Za rok 2014 proběhlo v Mokré takovýchto
besed celkem asi třicet. Byly určeny nejen dětem školního a předškolního věku, ale také seniorům.
Kromě dětí z MŠ a ZŠ Mokrá se besed účastnily i děti z Blažovic a ze Tvarožné. 

Výstavy
Kromě samotného čtení je prostor knihovny využíván také k různým výstavám a dalším aktivitám. Z
nich můžeme jmenovat např. stálou výstavu panenek Barbie v historických kostýmech, výstavku
ozdob z korálků či obrazů paní Inge Vrtalové z Hamburku. 

Projekty
Už jsem čtenář – knížka pro prvňáčka – cílem projektu je vytvoření čtenářských návyků dětí. V
Obecní  knihovně  Mokrá-Horákov  se  ho  ve  školním  roce  2013/14  zúčastnilo  celkem  61  dětí.
Pasování na čtenáře proběhlo 18. června za účasti starosty obce Aleše Ryšánka. Slavnostnímu aktu
byli přítomni i rodiče malých čtenářů. 

Noc s Andersenem
V roce  2014  se  Noc  s  Andersenem  v  knihovně  v  Mokré  konala  už  poosmé.  Průvodci  touto
pohádkovou nocí byli pro malé nocležníky studenti Fakulty klaunské, scénické a filmové tvorby
JAMU, kteří sehráli pohádku Petr Pan a Wendy. V knihovně přespalo celkem 17 dětí. 

Využití víceúčelového sálu
Víceúčelový sál slouží k pravidelným středečním mším či k vítání občánků. V roce 2014 posloužil i



jako prostor svatební (blíže viz později).  Kromě toho se zde konaly i dětské bazárky či taneční
kurzy pro dospělé, které pořádal Starlet Brno. Z mého pohledu občana Mokré-Horákova je jen
škoda, že se ve víceúčelovém sále nekonají zasedání zastupitelstva.

Vytíženost Kulturního domu v Horákově

21. obecní ples
21. obecní ples se konal v sobotu 8. února. K tanci a poslechu hrála osvědčená skupina Panorama
a kromě ní se na pódiu po loňském úspěchu znovu objevil božský Kája, tedy Karel Gott Revival.
Dobrá  hudba,  bohatý  program i  tombola,  o  kterou  se  postarala  celá  řada  sponzorů,  to  jsou
základní předpoklady skvělé zábavy.
Obecnímu plesu o týden dříve předcházel ples hasičský a o měsíc později následoval ples školní. 

Na kus řeči
Po úspěchu vystoupení pana Miroslava Donutila v horákovském kulturním domě v roce 2013 ho
zdejší kulturní komise oslovila znovu. Tentokrát si pan Donutil přivezl i hosta, herce a moderátora
Pavla  Zedníčka.  Ti  dva  se  znají  už  od  svých  studentských  let,  takže  společných  zážitků  je
nepřeberné množství, z něhož dali ochutnat místnímu publiku v  pátek 28. února 2014. Sázka na
Miroslava Donutila a Pavla Zedníčka, to je sázka na jistotu, což se také potvrdilo. 

Perličky nejen z divadleního zákulisí
Uplynulo něco málo přes měsíc od úspěšného vystoupení Miroslava Donutila a Pavla Zedníčka a
počátkem dubna měli občané Mokré-Horákova opět možnost zajít do zdejšího kulturního domu na
představení složené z vyprávění zážitků a vzpomínek nejen z divadelního zákulisí. Tentokrát se na
“našem“ jevišti představil vynikající filmový a divadelní herec pan Václav Postránecký. Také pan
Postránecký se projevil jako nevyčerpatelná studnice historek a okamžitě si získal zdejší publikum. 

Ukončení školního roku aneb Vítáme prázdniny s představením Barevná paráda
Vedení obce Mokrá-Horákov hned od počátku volebního období 2010–2014 zavedlo tradici oslav
ukončení  školního  roku.  Dosavadní  oslavy  se  pořádaly  v  prostoru  sportovního  areálu  pod
Horákovem. Rok 2014 ale přinesl změnu. Tentokrát se o průběh akce postarala Dáda Patrasová,
která v neděli 22. června přivítala v sále Kultrurního domu v Horákově nejen děti, ale i jejich
rodiče.  Děti  do  15  let  měli  vstupné  zdarma,  dospělí  platili  symbolických  20  korun.  Herectví,
zpívání, psaní písniček, moderování, tyto profese v jedné osobě, to je paní Dáda Patrasová, která
se již léta úspěšně zaměřuje na dětské publikum. Společně s loutkoherci i místní děti a dospělé
přesvědčila o tom, že její popularita má pevný profesní základ. 

Ochutnávka vín
13. prosince posloužil sál Kulturního domu v Horákově jako prostor pro řízenou degustaci vína. 

Další kulturní a společenské akce
Pálení čarodějnic
Prostranství před Obecní knihovnou se poslední dubnový den už poněkolikáté stalo dějištěm pro
akci s názvem Pálení čarodějnic, rej dětí v maskách čarodějnic, soutěže a opékání špekáčků za
asistence místních hasičů.

1. máj 
V roce 2013 pár nadšenců z okruhu klientů hostince U Pipušky realizovalo velmi úspěšně nápad 
recesistického  prvomájového  průvodu.  S  úderem  třetí  hodiny  vyšel  od  hřiště  pod  Horákovem
průvod, v němž nechyběly dobové dopravní prostředky, alegorické vozy, mávátka, pionýrské šátky
či  svazácké  košile.  Cíle,  hostince  U  Pipušky,  bylo  záhy  dosaženo  a  zábava  doprovázená
nestárnoucími totalitními hity mohla začít. 
Po úspěchu průvodu z roku 2013 se nabízela  jen otázka, co přinést nového. První máj 2014 se
proto  nesl  v  duchu Troškovy  trilogie  Slunce,  seno...  V průvodu jsme měli  možnost  zahlédnout
postavy z filmů režiséra Trošky – babku v posteli,  Vladěnu, pana doktora a další.  Zase dobrá
příležitost vystřelit si sami ze sebe, nebrat se tak vážně a bavit se. 

Májové hody 2014
Termín letošních Májových hodů připadl na sobotu 31. května. Počasí sice zpočátku trochu zlobilo,
ale  konec  dobrý,  všechno  dobré.  Už  klasické  zahájení  průvodu  v  Mokré  před  restaurací  U
Zbojníka, tanec se starostou a může se jít po celé dědině. Letos došlo k několika změnám – stárky
oblékly dva druhy krojů, počet policajtů se výrazně zvýšil a děti v krojích (celkem 16) předvedli
besedu. Než se prošla celá vesnice, byl už skoro večer. Ještě zatancovat před kaplí v Horákově,



krátký oddych a pak večerní zábava v kulturáku a k tomu všemu po celou dobu hrají osvědčení
Vacenovjáci.

Uctění památky mistra Jana Husa
I když počasí letošnímu uctění památky mistra Jana Husa nepřálo, nikomu z těch, kteří přišli, to na
náladě neubralo a večer, vatru i hudbu si užili. 

Hudební festival
16. srpna 2014 se areál hřiště pod Horákovem stal dějištěm historicky prvního hudebního festivalu
v naší obci. Pořadatelem akce byla umělecká agentura Allegria art a mezi sponzory se objevili i
místní podnikatelé (např. restaurace U Zbojníka, Duomax, Rádio R...). Zahájení akce naplánovali
organizátoři  14.  hodinu a ukončení  ve večerních hodinách.  Na pódiu se  vystřídaly  kapela jak
folkové  (např.  Rančeři),  tak  rockové  (např.  jmj,  rock  band  Mokrá).  Nechyběli  ani  hosté  ze
Slovenska.  Kromě  té  hudební  stránky  měl  festival  i  jiné  poslání,  a  to  přispět  na  léčbu  malé
Patričky. Na konto Patičky se podařilo získat téměř 44 tisíc Kč. I přes drobné neduhy prvního
ročníku se organizátoři brzy po jeho skončení pustili do přípravy toho následujícího.

Dožínky
Po úspěchu prvomájového průvodu si nadšenci z hostince U Pipušky řekli, že čekat na další rok je
příliš dlouho, a tak hledali vhodnou příležitost ke svéráznému připomenutí časů minulých. Tou se
počátkem srpna staly dožínky. Tentokrát se nesly v duchu filmu Dědictví.  Postavy panímámy a
pantáty s chasou se mísily s postavou Bohuše, Irenky, advokáta... Hlavně že bylo veselo. 

Obecní hody
Termín Obecních hodů připadl v roce 2014 na sobotu 6. září. Scénář této akce se za poslední roky 
ustálil do podoby, která se příliš nemění. Jiný bývá jen počet stárků a stárek. V roce 2014 jich bylo 
celkově osm párů. Organizátoři hodů zvolili i osvědčenou kapelu – Ištvánci za Šardic. Celý den i 
večer se vydařil, takže doufejme, že ani v příštím roce nebude tradice přerušena. 

Vítání občánků
Vítání občánků proběhlo tradičně v květnu a říjnu ve víceúčelovém sále mediatéky v Mokré.

Svatby
Třetího března 2014 se sál mediatéky v Mokré stal místem, kde si své ano řekli snoubenci Růžena 
Mikulášková a Jaroslav Župka. 

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu
Na první adventní neděli naplánovalo vedení obce slavnostní rozsvícení vánočního stromu. Akce se
konala na sídlišti v Mokré a vystoupili na ní děti z mateřské i základní školy. Kromě kulturního
programu mohli všichni využít  možnost zakoupit malý dárek či občerstvení na improvizovaném
jarmarku. 

Zpravodaj
O  Zpravodaji,  který  v  roce  2014  vstoupil  do  24.  ročníku  své  existence,  platí  totéž  jako  v
předcházejícím roce.  Jeho redakci  opět  tvořili:  PhDr.  Zdeňka Kárná,  starosta  Aleš  Ryšánek  a
Martin  Vágner,  správce  webových  stránek  obce.  Za  rok  2014  byla  vydána  celkem  4  čísla.
Zpravodaj  znovu  tiskla  firma  Olprint  ze  Šlapanic.  Zůstal  zachován  formát  A4  a  součástí  je
poměrně velké množství fotografií.

Videozpravodaj
Od roku 2014 se na webových stránkách obce začalo objevovat videozpravodajství z dílny paní
Zdeňky  Kárné,  která  se  také  podílí  na  přípravě  tištěného  Zpravodaje,  a  pana  Františka
Krpenského, jenž dlouhá léta spolupracuje s obecním úřadem, je autorem většiny fotografií  ve
Zpravodaji i na webových stránkách. Časové rozmezí videozpravodajů se pohybuje kolem 20 minut
a zachycuje průběžně místní události. 

Regionální vysílání – Rádio R 89,2 FM
Rádio  R  pokračovalo  ve  svém  vysílání  a  v  několika  případech  ve  vysílání  zazněly  obšírnější
upoutávky či rozhovory k akcím připravovaným na katastru obce. Jako příklad lze uvést Májové
hody či EXPO 2014. Upoutávky se pak objevily i na webových stránkách obce.

Mokrá-Horákov v regionálním tisku, popř. regionálním televizním či rozhlasovém vysílání
V roce 2014 se mi nepodařilo zachytit téměř žádné články či zprávy v regionálním tisku. Jednou z



mála byla informace z 11. 6. 2014 v České televizi, kde zaznělo, že v lomu Mokrá poprvé vyzkoušeli
elektronický odstřel 40 tis. tun horniny. Větší pozornost vzbudil jen experimentální výpal v peci ze
13. století. Blíže viz přílohy.

Sport

FC CVM Mokrá-Horákov
Předseda klubu – Ivo Brzobohatý 
Fotbalový klub Mokrá-Horákov přihlásil v sezóně 2013/14 do sutěží dvě družstva – mladší žáky a
A tým mužů. Žáci hráli pod vedením trenéra Františka Mikuláška okresní přebor a A tým, který
trénoval Libor Svícenec, hrál III. třídu, kde skončil pátý. 
V červnu 2014 proběhla valná hromada klubu a na ní se volil “nový” výkonný výbor. Návrh složení
nového  výkonného  výboru  kopíroval  to  stávající,  takže  i  v  dalším  období  povede  oddíl  Ivo
Brzobohatý, místopředsedkyní a ekonomkou klubu bude Lydie Patáková a sekretářem František
Mikulášek.
Valná hromada klubu schválila změnu názvu na FC Mokrá-Horákov, z. s. Z názvu byla vypuštěna
zkratka bývalého sponzora CVM a písmena z.s. znamenají zapsaný spolek.

Sportovní kemp v Jedovnicích
Ve třech srpnových dnech roku 2014 absolvovali žáci sportovní soustředění pod vedením trenérů
Františkla Mikuláška a Marka Šulce. Kemp se setkal s velkým ohlasem jak u kluků, tak u trenérů a
vedení klubu doufá, že se v příštích letech stane pravidelnou součástí přípravy.

HC FOTBAL CUP Mokrá 2014
V sobotu 4. října 2014 se hřiště pod Horákovem stalo dějištěm turnaje v malé kopané s názvem HC
FOTBAL CUP 2014. Turnaj byl určen zaměstnancům skupiny Heidelberg Cement a organizovala 
ho skupina Českomoravský cement, a. s. A zúčastnilo se ho deset týmů z celé republiky.

Tělovýchovná jednota CEMO Mokrá-Horákov
Předseda – Karel Přerovský
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2014
Celkem: 206 členů
ASPV 70
Tenisový oddíl 39
Stolní tenis 27
Volejbalový oddíl 21
Nohejbalový oddíl 6
Fitness 25
Cyklistika 18
Pozn. Jen pro zajímavost uvádím, že v roce 2004 měl TJ celkem 350 platících členů a ASPV 233.

Asociace sportu pro všechny
Náčelník mužských složek: Stanislav Kolář
Členění oddílu na jednotlivé kategorie:
Rodiče a děti 31 členů
Mladší žáci a žákyně 28
Florbal ženy 14
Funkcionáři 1
Celkem        74 členů

Rodiče a děti  -  1,5 – 4 roky 
Cvičení vede Dagmar Selingerová
Žáci a žákyně 5 – 8 let
Cvičení vede Helena Haberlová, Radka Bavlnková a Zuzana Vojtěchová.
Ženy florbal – tato složka v čele s Bar. Švehlou funguje velice pravidelně. Pro velký zájem této
složky byly  navýšeny i cvičební hodiny. Účastní se místních i přespolních turnajů.
Oddíl pomáhá zabezpečovat tyto akce:  
A jdem a jedem, Den dětí v Mokré                                                                            
           

                                
Den dětí 2014
Na sobotu 31. května 2014 připadla oslava letošního Dne dětí. Počasí bylo vcelku příjemné, jen



dvě krátké přeháňky potrápily organizátory. Nikoho z přítomných ani nenapadlo odejít a všichni
vytrvali. 
Jako  obvykle  měli  organizátoři  připraveno  12  stanovišť  na  prostranství  před  Základní  školou
Mokrá.  Novinkou roku 2014 byli  poníci  a  ukázka bojové  techniky  Armády ČR.  Kromě lanové
dráhy, malování na obličej, boje na kládě a dalších atrakcí nechybělo ani 300 balónků a ukázka
hasičské techniky zdejšího sboru.
Organizátoři  jsou už  tradičně  členové Tělovýchovné jednoty a místní  hasiči.  Zhruba 3 desítky
organizátorů dokázaly přitáhnout celkem 211 dětí, za což si zaslouží velké poděkování.

Tenisový oddíl
Předseda oddílu – Karel Přerovský
Oddíl přihlásil v sezóně 2013/14 družstvo dospělých do krajské soutěže IV. třídy, kde skončilo na 4.
místě. Do krajských soutěží III. třídy přihlásil družstva staršího a mladšího žactva. Starší v soutěži
zvítězili, mladší byli druzí a obě družstva postoupila do vyšší soutěže. 
Tradičně  oddíl  pořádal  turnaje  ve  všech  věkových  kategoriích.  Oddílový  turnaj  v netradičním
termínu vyhrál po letech opět Radim Kolář, když udolal ve finále Zdeňka Kunického ml.
Do tenisové přípravky se přihlásilo 5 dětí, děti byly rozděleny podle výkonnosti a tréninky mládeže
se konaly v sezóně 2x týdně na kurtech, v zimě jednou za týden v tělocvičně ZŠ.

Oddíl stolního tenisu
Předseda oddílu – Mgr. Martin Vojtěch
V sezóně 2013/2014 měl oddíl evidováno 16 dospělých hráčů a 15 žáků. První tři měsíce roku 2014
byly ve znamení druhé poloviny soutěží družstev mužů sezóny 2013/2014, která se týkala 4 týmů
oddílu.
Družstvo A hrálo šestou sezónu v řadě krajskou soutěž v sestavě: Paták Radek, Vojtěch Martin,
Kvapil Zdeněk, Levardi Robert a Vojtěch Tomáš. Družstvo skončilo na velmi pěkném 3. místě. 
Družstvo B hrálo OP1 ve složení: Levardi Robert, Eliáš Stanislav, Vojtěch Tomáš a  Rotrekl Lukáš
a skončilo na 7. místě. 
Družstvo  C hrající  OP2  (Vojtěch  Miloslav,  Harašta  Ludislav,  Paták  Bohuslav  a  Kvasnica
Vítězslav) se umístilo na 8. místě. 
Základní  sestava  družstva  D,  které  hrálo  OP4,  byla:  Rotrekl  Michal,  Rotrekl  Zdeněk,  Ptáček
Jaroslav, Gruška Milan a často již nastupoval žák Meluzín Ondřej. Družstvo skončilo na 9. místě.
Nejlepšími  hráči  oddílu  byli  s vyrovnanou  úspěšností  Paták  Radek,  Kvapil  Zdeněk  a  Vojtěch
Martin.
Z hlediska soutěží družstev lze hodnotit sezónu 2013/2014 jako úspěšnou. Všechny týmy splnily cíl
udržet se v soutěži. 
V žákovské  kategorii  se  Meluzín  Ondřej  a  Sehnal  Matěj  zúčastňovali  okresních  bodovacích
turnajů. V celkovém hodnocení skončil Meluzín na 9. místě v kategorii mladších žáků. 

5. dubna 2014 oddíl uspořádal 4. ročník Memoriálu Karla Bičana. Turnaje se zúčastnilo 21 hráčů
ze 6 oddílů. Silné zastoupení měly Ivančice a jejich hráči také v turnaji dominovali. Z domácích
hráčů skončil Paták Radek na třetím místě.

Naši hráči se zúčastnili  v prosinci okresních přeborů jednotlivců. V kategorii dvouhry mužů se
probojovali do čtvrtfinále Vojtěch Martin a Vojtěch Tomáš. Ve čtyřhře Vojtěchové Martin a Tomáš
skončili na krásném druhém místě. Kategorii žáků oddíl tentokrát neobsadil. Ondřej Meluzín byl
vytížen v družstvu mužů a ostatní zatím zkušenosti sbírají na bodovacích turnajích.
Před Vánocemi oddíl uspořádal tradiční turnaj pro neregistrované, kterého se zúčastnilo 12 hráčů.

Volejbalový oddíl
Výbor  volejbalového  oddílu  pracoval  ve složení  P. Mikulášek, P. Barták a L. Voronina. 
21 členů oddílu se od dubna do září schází na venkovním hřišti pod Horákovem, ve zbývajících
měsících pak využívají prostor tělocvičny ZŠ Mokrá. Kromě toho od června do srpna hrávali
zdejší volejbalisté i na hřištích v areálu místního koupaliště.
V únoru obsadilo smíšené družstvo v Morkovicích 3. místo, na dubnovém turnaji VŘSD  v Novém
Lískovci bylo dokonce první a na posledním listopadovém turnaji v Novém Lískovci skončilo na
čtvrtém místě.
Také v roce 2014 oddíl pořádal v červnu Memoriál  M. Svobody.  Turnaj se uskutečnil  poprvé na
umělé trávě v blízkosti penzionu Nemojanský Mlýn. Na turnaji bylo naše družstvo čtvrté.
V září proběhl  na hřišti v Horákově  turnaj Mokrá-open, na němž naši vyhráli. Členové oddílu
začali také pracovat na přípravě projektu nových šaten, který by chtěli co nejdříve realizovat.
Fitness oddíl
Předseda – Oldřich Drápal



I v roce 2014 využívalo fitcentrum 25 členů oddílu, což představuje v součtu cca 7 tis. odcvičených
hodin. Kromě členů oddílu navštěvovali posilovnu především ženy z ASPV TJ Mokrá-Horákov a
členové FC Mokrá-Horákov.

Silově-vytrvalostní pětiboj Mokrský ocelák
7.  6.  2014  uspořádal  oddíl  fitness  TJ   Mokrá-Horákov  4.  ročník  sportovní  soutěže  silově-
vytrvalostního charakteru „Ocelový muž Mokrá-Horákov”.  Soutěžilo se v 5 disciplínách za sebou:
tlak činky 65kg na lavici, přítahy na hrazdě, leh - sed za 2 min, běh 5 km, horské kolo 36 km. Jedná
se o otevřenou soutěž, které se v roce 2014 účastnilo 14 mužů a 6 žen. Devět mužů splnilo nebo
překročilo stanovené limity své kategorie a obdrželi titul Mokrský ocelák. 

20. výročí organizovaných silových sportů V obci Mokrá-Horákov
Koncem léta 1994 se několik vyznavačů silových sportů, kondiční kulturistiky a fiteness aktivit
obrátilo  na  starostu  obce  Mokrá-Horákov  Františka  Pejřila  s  žádostí  o  pomoc  při  zajištění
vhodných prostor pro zřízení fitcentra. V říjnu téhož roku jim byly přiděleny prostory v přízemí
Kulturního domu v Horákově.  Vybavení si  členové budoucího fitness klubu zajistili  z  vlastních
prostředků a v období 1994–1995 svépomocí a za finanční podpory obce vybetonovali podlahy,
opravili  vnitřní  zdivo  a  prostor  vymalovali.  Od  pravidelného  cvičení  je  tehdy  neodradilo  ani
nefunkční topení. V roce 1996 obec zrekonstruovala i přilehlé prostory v přízemí KD v Horákově,
takže prostory fitcentra se zdvojnásobily. 
22.  května  1997  vznikl  registrací  u  Ministerstva  vnitra  ČR  Fitness  club  Flex.  O  rok  později
rozhodli členové o zániku samostatného Fitness clubu Flex a klub se stal součástí TJ Cemo Mokrá.
K 1.  7.  1998  se  klub  přestěhoval  do  nově  zrekonstruovaných  prostor  v  suterénu  Zdravotního
střediska v Mokré.
Každoročně odcvičí členové oddílu v posilovně tisícovky hodin. K zimní přípravě ji  využívají  i
místní  fotbalisté,  popř.  děti  ze  školní  družiny.  Členové  oddílu  Petr  Žalud  a  Oldřich  Drápal
absolvovali trenérskou školu a vysokou úroveň mají i hodiny kondičního posilování pro ženy Katky
Rubínové či Michaely Hladké. Na počátku měl klub 12 členů, dnes se jejich počet pohybuje kolem
25, což je maximum vzhledem k velikosti posilovny. 
Za dobu existence klubu získali jeho členové řadu úspěchů na nejrůznějších soutěžích, zejména na
soutěžích v páce. Členka klubu Jana Bendová dokonce přešla na profesionální dráhu. Oddíl také
několikrát pořádal otevřenou soutěž Ocelový muž Mokrá-Horákov, popř. Mokrský ocelák. Kromě
toho se oddíl podílí také na přípravě Dne dětí, popř. turistické a cykloturistické akce A jdem, A
jedem.   

Úspěch kulturistů z Mokré
Na podzim roku 2014 se dva borci z Mokré, Michal Fafílek a Jakub Cenek, odvážili přihlásit na
závody v kulturistice, a to v Krnově. Hned napoprvé byli velmi úspěšní. Michal soutěžil v klasické
kulturistice a v silné konkurenci nad 30 let postoupil do finále, kde skončil čtvrtý. Jakub v kategorii
physigue ve finále obsadil vynikající druhé místo. Úspěch dodal kulturistům i jejich trenérovi Petru
Žaludovi odvahu, takže o týden později už soutěžili v ještě silněji obsazené soutěži v Brně. Naši
borci se neztratili ani v konkurenci českých reprezentantů a profesionálů a v Brně zopakovali své
výsledky z Krnova. Jakub Cenek se do konce roku zúčastnil ještě dvou soutěží a na obou vybojoval
úžasné druhé místo. Výkony obou kulturistů byly nejen výbornou reklamou pro naši obec, ale také
hezký dárek k 20. výročí fungování organizovaných silových sportů v naší obci.  

Nohejbalový oddíl
Předseda – Zdeněk Kocourek
Oddíl nohejbalu měl i v roce 2014 pouze 6 platících členů a několik dalších příznivců, kteří se
většinou neúčastní turnajů. Kvůli malé členské základně oddíl nehraje žádnou dlouhodobou soutěž,
ale členové se účastní víkendových turnajů. V zimě si oddíl pronajímá tělocvičnu a ve zbývajících
měsících využívá venkovní hřiště v areálu pod Horákovem. Členové počátkem srpna uspořádali
jubilejní 20. ročník nohejbalového turnaje O pohár starosty obce Mokrá-Horákov.

Cyklistický oddíl
Předseda – Karel Závodník
V roce  2014 evidoval  oddíl  celkem 18 členů,  kteří  absolvovali  několik  společných akcí  (např.
Novoroční  vyjížďka Moravským krasem, výjezdy v Krkonoších, v Itálii, Novohradských horách).
Mimo  to  se  někteří  členové  oddílu  zúčastňovali  vybraných  cyklomaratonů,  na  nichž  často
obsazovali přední místa: Král Šumavy, Znojemská 50, BUKOLO, Blanenský Golem apod. V tomto
ohledu byla opět nejúspěšnější Katka Rubínová. 
Rozvozem kontrol pomáhají členové při organizaci akce A jdem.



Vinařská 50 v Šatově
Na Vinařské 50 v Šatově poslední červnový víkend měla Mokrá-Horákov své zastoupení. 
Nejúspěšnější mezi jednotlivci byla ve své kategorii Kateřina Rubínová, která obsadila třetí místo. 

Novoroční jízda na kolech Moravským krasem
1.  1.  2014  cyklisté  z  Mokré-Horákova  již  pošesnácté  v  řadě  vyjeli  na  svoji  Novoroční  jízdu.
Tentokrát  10  statečných již  první  den  roku 2014 vyrazilo  na 35kilometrovou  jízdu po cestách
Moravského krasu.

Cyklistický závod Modrá míle
Poslední sobota v červnu byla už poosmé vyhrazena vytrvalostnímu cyklistickému závodu dvojic.
Cílem každého týmu je ujet co nejvíce kilometrů. V roce 2014 se závodu zúčastnilo celkem 33
dvojic, z nichž nejlepší se ukázalo družstvo č. 14 Brno. Vítězové ujeli dohromady 325,5 kilometru
za cca 10 hodin a 21 minut. 

39. ročník dálkového pochodu A jdem a 17. ročník cyklotrasy A jedem
V pořadí již 39. ročník dálkového pochodu A jdem a 17. ročník cyklotrasy A jedem se konal opět 8.
května, tedy v den státního svátku. Počasí turistům i cyklistům docela přálo, i když se jich na trasy
vydalo o něco méně než v předcházejících letech. Z tras pro pěší si zájemci nejvíce vybírali ty
nejkratší, tedy 10 a 17 kilometrů. Cyklisté naopak volili nejčastěji tu nejdelší 57kilometrovou trasu.
Chodců organizátoři  napočítali  kolem dvou stovek  a cyklistů  asi  stovku.  Ceny pro  zúčastněné
věnoval generální sponzor akce Českomoravský cement, a. s.,  a výtěžek ze startovného putoval
opět Fakultní nemocnici Brno. Organizátoři už letos zvali na příští, tj. jubilejní ročník. 

Cestovní ruch, rekreace, propagace obce
Do kategorie cestovní  ruch snad můžeme zařadit  i  jednodenní  zájezdy,  které občanům Mokré-
Horákova nabízela cestovní kancelář KV mini trip (např. do termálních lázní, Vídně...).

Partnerská obec Komety Brno
Jak už jsem zmiňovala v zápisu do kroniky za rok 2011, jedním z prvních počinů po nástupu nového
pana starosty Ryšánka do funkce bylo uzavření smlouvy, podle níž se obec Mokrá-Horákov stala
partnerskou obcí projektu s názvem Jižní Morava – Království Komety. Podpisem smlouvy jsme se
přiřadili  k  více  než  50  městům  a  obcím,  které  se  do  tohoto  projektu  již  zapojily.  Uzavření
partnerství umožňuje občanům zapojených obcí využívat některé výhody, jako je například možnost
rezervace vstupenek, popř. zakoupení limitované edice zboží, na němž je uveden i název naší obce.
Partnerství pokračovalo i v roce 2014. Jednou z doprovodných akcí, kterou Kometa pořádá, je
dortiáda, soutěž o nejkrásnější dort s hokejovou tematikou. V roce 2014 naše obec zaznamenala
velký úspěch v této soutěži, protože paní Urbánková s paní Masaříkovou upekly dort, který pak
získal 2. místo.

4. kap. Školství a zdravotnictví

Mateřská škola Mokrá-Horákov
Ředitelka – Jana Meserlová
Mateřská  škola  Mokrá-Horákov  má  pro  svou  výchovně  vzdělávací  činnost  k  dispozici  šest
tříd. Kapacita školky je 130 dětí. Pět tříd se nachází v budově Mateřské školy v Mokré, umístněné v
klidné části obce v blízkosti lesa. Jedna třída je na odloučeném pracovišti v Horákově.   Všechny
třídy jsou věkově smíšeny. Dostatečně velké prostory umožňují vytvoření zájmových center, míst
pro odpočinek a rušnější aktivity dětí. K budově přiléhá prostorná zahrada, vybavena  pískovišti, 
průlezkami, bazénem, zahradním domečkem, zastíněna vzrostlými stromy. Děti ji denně využívají
při svých hrách a pohybových aktivitách. Obědy do MŠ jsou dováženy ze Základní školy Mokrá.
Provozní doba je ve všech třídách celodenní.
Na novinku školního roku 2012/13 - nabídku edukačně stimulačních skupin pro předškoláky školka
navazovala i v následujícím školním roce. Program skupin byl rozvržen do 10 lekcí, které mají
přibližně hodinové trvání a probíhají jednou týdně. V lekci je vždy přítomen jeden z rodičů. 
Kromě toho měla školka na programu jako každý rok karneval, divadla, Čertovský den, Slavnostní
zavírání zahrady, Dopravní den, Slet čarodějnic, Den maminek, Den dětí a nově i Den tatínků.
Během školního roku nechyběly  ani  výlety  (např.  na hrad Veveří  či  za koníky do Hostěnic)  a
pasování předškoláků za přítomnosti starosty obce. Po pasování následovalo i přespání ve školce a
se stezkou odvahy. Mateřská školka se také podílela na akcích, které pořádala obec, např. Vítání
občánků, Světélkování...



Ve školním roce 2013/14 se mateřská školka úspěšně zapojila do rozvojového programu “Podpora
logopedické  prevence  v  předškolním  vzdělávání”.  Ve  spolupráci  s  Obecním  úřadem  Mokrá-
Horákov byl schválen a zpracován projekt úpravy zahrady školky v přírodním stylu. Cílem je, aby
zahrada sloužila k enviromentálnímu vzdělávání. 
V době od 28. 7. do 1. 8. 2014 se v MŠ Horákov uskutečnil pod vedením učitelek s Montessorri
pedagogikou pětidenní tábor.
Během letních prázdnin došlo ve školce v Mokré k výměne dlažby ve vestibulu školy a v Horákově
na hřišti poblíž DPS získala školka nový altánek. 
Pozn.  Poprvé se od nového školního roku 2014/15 nenaplnila kapacita zdejší  MŠ, takže volná
místa obsadí děti ze Šlapanic, Hostěnic a 1 dítě z Prace. 

Základní škola Mokrá
Ředitel – RNDr. Josef Palík
Ve školním roce 2013/14 navštěvovalo ZŠ Mokrá celkem 328 žáků ve 14 třídách, což byl opětovný
nárůst počtu dětí o 35, a dokonce i počet tříd se zvýšil o jednu.
Celkem vyučování zajišťovalo 14 učitelek, 5 učitelů, 2 pedagogičtí asistenti, 4 vychovatelky školní
družiny a 5 externích pracovníků vyučujících náboženství.
Na provozu školy se podílelo 8 správních zaměstnanců, z toho 1 administrativní pracovnice. Ve
školní jídelně pracovalo sedm kuchařek a vedoucí školní jídelny.

Průběh vzdělávání
Výuka ve školním roce 2013/14 probíhala podle školního vzdělávacího programu (dále ŠVP). 
Pro objektivní zjišťování úrovně znalostí a kompetencí žáků škola využívala externího testování
společnosti SCIO.
Ve všech ročnících byly splněny očekávané výstupy a v rámci individualizace výuky byly některé
početné třídy v hodinách českého a anglického jazyka a matematiky děleny na poloviny. V rámci
podpory technického vzdělávání a přírodovědné gramotnosti byly děleny i některé hodiny chemie a
fyziky.
Do učebního plánu 2. stupně škola poprvé zařadila další hodinu (1krát za 14 dní) výchovy k ob-
čanství, kterou vyučují třídní učitelé.
Ve výuce i během exkurzí věnovali učitelé pozornost také regionální výchově, především historii
obce a širšího regionu, dále studiu přírodních poměrů a chráněných území.
Absolventské práce  žáků 9. ročníku byly (především powerpointové prezentace) na velmi dobré
úrovni.  Poprvé žáci prezentovali své nejlepší práce pro širokou veřejnost v sále mediatéky.
Výsledky externí evaluace
Studijní potenciál žáků ve všech testovaných ročnících a předmětech (až na výše uvedené výjimky)
je využíván optimálně, výsledky žáků v testech odpovídají úrovni jejich studijních předpokladů.
Škola získala certifikát společnosti SCIO za aktivní přístup ke zjišťování výsledků vzdělávání v le-
tech 2010 –2014.
Další údaje o škole
Na konci školního roku bylo v evidenci výchovné poradkyně 83 žáků (25 % žáků školy), z toho bylo
9 žáků integrovaných. Celkem 9 žáků pracovalo podle individuálního vzdělávacího plánu.
Pro rodiče vycházejících žáků připravila výchovná poradkyně rodičovskou akademii k volbě povo-
lání a školní miniveletrh středních škol.
Ve své činnosti letos opět pokračoval Žákovský parlament. Tvoří ho dva zástupci z každé třídy 3.–
5. ročníku, kteří byli zvoleni spolužáky na začátku školního roku. Uskutečnila se dvě půldenní se-
tkání a členové parlamentu se scházeli pravidelně na krátkých organizačních schůzkách.
Zorganizovali třikrát sběr starého papíru. Výtěžek sběru byl mimo jiné podle návrhu žáků využit na
nákup elektrického piana a nových relaxačních vaků a vydání dvou čísel školního časopisu. Parla-
menťáci iniciovali celoroční sbírání kelímků od jogurtů, ze kterých všichni žáci školy na konci
školního roku udělali řetěz kolem celé naší školy. Před Vánocemi předávali žáci 9. ročníku vyro-
bené dárky dětem ve Fakultní dětské nemocnici. Další akcí byla organizace prvního Plesu žáků
naší základní školy. Žáci i nadále pokračují v adopci Vincenta Opundy z Keni.
Další vzdělávání pedagogických pracovníků a celoživotní vzdělávání
V rámci dalšího vzdělávání pedagogických pracovníků absolvoval každý z vyučujících v průměru
za školní rok 2013/14 dvě školení. 
Školní družina a zájmové kroužky
Školní  družinu navštěvovalo ve šk.roce 2013/14  90 dětí  ve třech odděleních a škola nabízela
celkem 10 zájmových kroužků (např. 3 florbalové, 3 dyslektické a 2 výtvarné), do jejichž činnosti se
zapojilo na 108 dětí! Další zájmovou činnost nabízely ve škole spolupracující organizace (Centrum
volného času JUNIOR - Fantázia Brno, Rytmik Brno, ARC Brno – lehká atletika) i jednotlivci
(Mgr. A. Gerken – angličtina).
Akce školy



Ani  ve  školním roce  2013/14 nechyběly  v  nabídce ZŠ Mokrá např.  adaptační  pobyt  pro šestý
ročník, školy v přírodě celkem pro 9 tříd či plavecký kurz pro druhý a třetí ročník. Vzhledem k
nepříznivým sněhovým podmínkám se neuskutečnily lyžařské kurzy, ale 40 žáků vyššího stupně se
zúčastnilo  studijního  pobytu  v  Londýně.  Samozřejmě  nechyběly  ani  exkurze,  besedy,  výukové
programy, výchovné koncerty a divadelní představení, celkem přes 4 desítky akcí. 
Kromě toho učitelé ZŠ Mokrá zorganizovali další akce a soutěže (např. Mokerský běh, Mokerská
laťka, Vánoční florbalový turnaj, Drakiáda, Vánoční tvoření...).
Účast žáků v olympiádách a soutěžích
Situace v soutěžích byla obdobná jako v předcházejících letech. Ve sportovních soutěžích se žákům
z Mokré vedlo opět podstatně lépe než v těch vědomostních. Úspěch znovu zaznamenali účastníci
výtvarné a literární soutěže Požární ochrana očima dětí. Malým výtvarníkům a literátům z Mokré-
Horákova  se  dařilo  jak  v  okresním,  tak  krajském  kole.  Největšího  úspěchu  ale  dosáhla  E.
Korityáková, která v rámci celé republiky získala se svou literární prací krásné druhé místo.  
Ve  sportovních  kláních  se  dařilo  zejména  mladším  a  starším  žákům  v  Poháru  rozhlasu,  na
Želešické růži, přespolním běhu v Brně a na okresním florbalovém turnaji. 
Spolupráce školy s rodiči a dalšími subjekty
Spolupráce s rodiči probíhala především prostřednictvím třídních schůzek a hovorových hodin.
Dne 8. března se uskutečnil v Kulturním domě v Horákově 22. školní ples s bohatým programem i
tombolou.  V  březnu  ZŠ  Mokrá  zorganizovala  tradiční  Den  otevřených  dveří.  Ke  Dni  Země
uspořádala škola mimo další akce sběr odpadků v několika přírodních lokalitách v okolí obce.
Pro žáky, rodiče i širokou veřejnost připravili učitelé spolu se žáky v jídelně školy opět  Vánoční
tvoření,  kde  si  návštěvníci  vyrobili  dárky  s  vánoční  tematikou.  Pěvecký  sbor  žáků  1.  stupně
vystoupil  v  programu  Adventního  koncertu v  Kulturním  domě  v  Horákově.  Źáci  7.  ročníku
reprezentovali školu svým vystoupením na Vánočních trzích v Brně. Žáci 9. ročníku opět připravili
pro seniory Klubu důchodců Horákov v domě s pečovatelskou službou mikulášskou nadílku. 
O dění škola pravidelně informuje ve Zpravodajích,  které vydávají obec Mokrá-Horákov,  obec
Velatice a obec Hostěnice. Informace o činnosti školy a průběhu vzdělávání (akce, exkurze aj.) jsou
zveřejňovány také na internetových stránkách školy.
Dlouhodobě trvá velmi dobrá spolupráce se zřizovatelem školy a obec věnuje stálou pozornost
investičním opravám budovy školy.
ZŠ Mokrá  má velmi dobré vztahy také s Českomoravským cementem, a. s., který je také sponzorem
školy.

ZUŠ Pozořice, pobočka Mokrá
ZUŠ Pozořice se jako spoluorganizátor podílela na několika akcích v obci Mokrá (např. 11. května
se konal koncert žáků ZUŠ pro seniory). 
Podle slov ředitelky paní Hany Navrátilové je v obci stále velký zájem o obor hudební (v současné 
době nejvíce o příčnou flétnu), taneční i výtvarný a nechybí zde ani obor dramatický. Setkání žáků 
všech oborů uspořádala škola 12. listopadu 2014 v sále Kulturního domu v Horákově.

Rekonstrukce budovy ZUŠ v Mokré 
Od června do října  probíhala oprava statiky budovy, v níž funguje v Mokré pobočka ZUŠ Mokrá,
popř. seniorklub. Vzhledem ke statickým poruchám na nosném zdivu, příčkách a podlahách bylo
nutné přistoupit k nezbytným opravám. Finančně se na nich podílel Jihomoravský kraj jako majitel
objektu (1 mil. Kč), dále ZUŠ Pozořice částkou 500 tis. Kč a 20 tis. Kč poskytla obec Mokrá-
Horákov. 

Hudební škola Výuka umění
Ředitel školy – Radek Meluzín
Hudební škola fungovala již 12. rokem.

Zdravotnictví, DPS
V zápisu za rok  2012  jsem uváděla, že do ordinace paní doktorky Veigendové nastoupila nová 
posila. Tou byla MUDr. Ivana Bartošová, která zde působila jako lékařka pro dospělé v 
předatestační přípravě. Bohužel během roku 2014 paní doktorka Bartošová z rodinných důvodů 
odešla. 

5. kap. Počasí
Leden
Co se týká počasí, nebyl vstup do roku 2014 právě nejlepší – zataženo a déšť. První dvě lednové
dekády se nesly ve znamení poměrně vysokých teplot. S výjimkou 13. ledna se ani ranní teploty
nedostávaly pod bod mrazu. Převažovalo zataženo a při relativně vysokých teplotách se vytvářely
mlhy. Závěrečná dekáda byla o něco chladnější, teploty oscilovaly zhruba pět stupňů pod a nad



nulou a nasněžilo celkem ve třech dnech. 

Únor
Únorové  počasí  se  příliš  nelišilo  od  toho  lednového.  Jen  asi  v  prvních  pěti  dnech  ukazoval
teploměr ráno záporné hodnoty a převažovalo zataženo.  

Březen
Ani v březnu neukázala zima svoji sílu, takže odpolední teploty nad 20 stupňů nebyly ojedinělé.
Březen přinesl i několik jasných teplých dnů zhruba kolem poloviny a na konci měsíce. 

Duben
Duben jen potvrdil teplý ráz počasí roku 2014 – žádné mrazíky, teploty až 24 stupňů. V dubnu jsme
mohli  na  katastru  obce  zaznamenat  i  první  bouřky.  Ve  srovnání  s  prvním  čtvrtrokem  ale
převažovalo polojasno.

Květen
Květen nepotrápil  místní  zahrádkáře přízemními mrazíky,  naopak v některých dnech se teploty
dostaly až ke třicítce. 

Červen
Celý červen se nesl ve znamení velkého tepla. Například 10. jsme naměřili 37 stupňů a po celou
první polovinu měsíce byla obloha jasná, popř. polojasná. 

Červenec
Červencové teploty opět atakovaly hranici 35 stupňů a občas byly doprovázeny i bouřkami. 

Srpen
První polovina srpna navazovala charakterem počasí na červenec, ve druhé půlce už přišlo mírné
ochlazení.

Září
Sice první den školního roku zaskočil všechny deštěm a asi 16 stupni, ale v dalších dnech sluníčko
ješte hezky hřálo, takže v několika dnech se na teploměru ojevila témeř třicítka. Jen mírný pokles
teplot nastal v závěrečné zářijové dekádě. 

Říjen
Podzimnímu  období  odpovídaly  i  naměřené  hodnoty  na  teploměru  –  většinou  do  20  stupňů,
výjimečně nad, v posledních říjnových dnech dokonce pod deset stupňů.

Listopad
Témeř po celý listopad se teploty udržely nad bodem mrazu, pouze v posledním listopadovém dni
klesly lehce pod nulu. 

Prosinec
Témeř nemrzlo až do Vánoc. Teprve mezi svátky se objevil první mráz a s ním i první sníh. Ještě na
Štědrý den jsme mohli na zahrádce najít rozkvetlou růži!

6. kap. Pohyb obyvatelstva

Počet narozených dětí za rok 2014: celkem 32  (Mokrá 27, Horákov 5)
Počet přistěhovaných občanů: celkem 48 (Mokrá 28, Horákov 10)
Počet odstěhovaných občanů: celkem 35 (Mokrá 54, Horákov 6)
Počet zemřelých: celkem 21 (Mokrá  16, Horákov 5)
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákov – 2 729 (Mokrá 2080, Horákov 649)

Nejstarší občané v roce 2014
Mokrá: nejstarší muž  – pan Václav Vaňáček, 1924, Mokrá 187

nejstarší žena –  paní Lidie Luňáčková, 1922, Mokrá 40
Horákov: nejstarší muž – pan František Ruibar, 1923, Horákov 9

    nejstarší žena – paní Anna Princová, 1920, Horákov 141
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